
 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

CRIV 55 COM 1269 

 

CRIV 55 COM 1269 

CHAMBRE DES REPRÉSENTANTS 

DE BELGIQUE 

BELGISCHE KAMER VAN  

VOLKSVERTEGENWOORDIGERS 

COMPTE RENDU INTÉGRAL 
AVEC 

COMPTE RENDU ANALYTIQUE TRADUIT 

INTEGRAAL VERSLAG 
MET 

VERTAALD BEKNOPT VERSLAG 

Commission de l'Économie, de la Protection 
des consommateurs et de l'Agenda numé-

rique 

Commissie voor Economie, Consumenten-
bescherming en Digitale Agenda 

Mercredi Woensdag 

07-02-2024 07-02-2024 

Après-midi Namiddag 

  



 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

N-VA Nieuw-Vlaamse Alliantie 

Ecolo-Groen Ecologistes Confédérés pour  l’organisation de luttes originales – Groen 

PS Parti Socialiste 

VB Vlaams Belang 

MR Mouvement Réformateur 

CD&V Christen-Democratisch en Vlaams 

PVDA-PTB Partij van de Arbeid van België – Parti du Travail de Belgique 

Open Vld Open Vlaamse Liberalen en Democraten 

Vooruit  Vooruit 

Les Engagés Les Engagés 

DéFI Démocrate Fédéraliste Indépendant 

INDEP-ONAFH Indépendant - Onafhankelijk 

 

Abréviations dans la numérotation des publications : Afkortingen bij de nummering van de publicaties : 

DOC 55 0000/000  Document parlementaire de la 55e législature, suivi du n° de base 
et du n° consécutif 

DOC 55 0000/000  Parlementair stuk van de 55e zittingsperiode + basisnummer en 
volgnummer 

QRVA Questions et Réponses écrites QRVA Schriftelijke Vragen en Antwoorden 

CRIV Version provisoire du Compte Rendu Intégral CRIV Voorlopige versie van het Integraal Verslag 

CRABV Compte Rendu Analytique CRABV Beknopt Verslag 

CRIV Compte Rendu Intégral, avec, à gauche, le compte rendu intégral 
définitif et, à droite, le compte rendu analytique traduit des inter-
ventions (avec les annexes) 

CRIV Integraal Verslag, met links het definitieve integraal verslag en 
rechts het vertaalde beknopt verslag van de toespraken (met de 
bijlagen) 

PLEN Séance plénière PLEN Plenum 

COM Réunion de commission COM Commissievergadering 

MOT Motions déposées en conclusion d’interpellations (papier beige) MOT Moties tot besluit van interpellaties (op beigekleurig papier) 

 

Publications officielles éditées par la Chambre des représentants 
Commandes : 
Place de la Nation 2 
1008 Bruxelles 
Tél. : 02/ 549 81 60 
Fax : 02/549 82 74 
www.lachambre.be 
e-mail : publications@lachambre.be 

Officiële publicaties, uitgegeven door de Kamer van volksvertegenwoordigers 
Bestellingen : 

Natieplein 2 
1008 Brussel 

Tel. : 02/ 549 81 60 
Fax : 02/549 82 74 

www.dekamer.be 
e-mail : publicaties@dekamer.be 

 



CRIV 55 COM 1269 07/02/2024  

 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

i 

 
SOMMAIRE  INHOUD  

    
Interpellation et question jointes de 1 Samengevoegde interpellatie en vraag van 1 
- Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne 
(VPM Économie et Travail) sur "La filtration illégale 
d'eau minérale" (55000475I) 

1 - Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne 
(VEM Economie en Werk) over "De illegale filtering 
van mineraalwater" (55000475I) 

1 

- Anneleen Van Bossuyt à Pierre-Yves Dermagne 
(VPM Économie et Travail) sur "Les pratiques trom-
peuses concernant l'eau minérale" (55041218C) 

1 - Anneleen Van Bossuyt aan Pierre-Yves Der-
magne (VEM Economie en Werk) over "De consu-
mentenmisleiding bij mineraalwater" (55041218C) 

1 

Orateurs: Reccino Van Lommel, Anneleen 
Van Bossuyt, Pierre-Yves Dermagne, vice-

premier ministre et ministre de l'Économie et du 
Travail 

 Sprekers: Reccino Van Lommel, Anneleen 
Van Bossuyt, Pierre-Yves Dermagne, vice-

eersteminister en minister van Economie en 
Werk 

 

    
Motions 5 Moties 5 
    
Question de Sander Loones à Pierre-Yves Der-
magne (VPM Économie et Travail) sur "Le consen-
sus relatif aux textes législatifs préparatoires et leur 
publication" (55040340C) 

6 Vraag van Sander Loones aan Pierre-Yves Der-
magne (VEM Economie en Werk) over "De be-
kendmaking van en de consensus over voorberei-
dende wetgevende teksten" (55040340C) 

6 

Orateurs: Sander Loones, Pierre-Yves Der-
magne, vice-premier ministre et ministre de 

l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Sander Loones, Pierre-Yves Der-
magne, vice-eersteminister en minister van 

Economie en Werk 

 

    
Questions jointes de 8 Samengevoegde vragen van 8 
- Vicky Reynaert à Pierre-Yves Dermagne (VPM 
Économie et Travail) sur "Les accords interfédé-
raux du protocole de 2009 et le transit d'armes vers 
Israël" (55040413C) 

8 - Vicky Reynaert aan Pierre-Yves Dermagne (VEM 
Economie en Werk) over "De interfederale afspra-
ken in het protocol van 2009 en de wapendoorvoer 
naar Israël" (55040413C) 

8 

- Nabil Boukili à Pierre-Yves Dermagne (VPM Éco-
nomie et Travail) sur "Le transit de matériel militaire 
à destination d’Israël" (55040716C) 

8 - Nabil Boukili aan Pierre-Yves Dermagne (VEM 
Economie en Werk) over "De doorvoer van militair 
materiaal met bestemming Israël" (55040716C) 

8 

- Malik Ben Achour à Pierre-Yves Dermagne (VPM 
Économie et Travail) sur "Le transit et l'exportation 
d'armes à destination d'Israël" (55041290C) 

8 - Malik Ben Achour aan Pierre-Yves Dermagne 
(VEM Economie en Werk) over "De door- en uitvoer 
van wapens naar Israël" (55041290C) 

8 

Orateurs: Vicky Reynaert, Nabil Boukili, Ma-
lik Ben Achour, Pierre-Yves Dermagne, vice-

premier ministre et ministre de l'Économie et du 
Travail 

 Sprekers: Vicky Reynaert, Nabil Boukili, Ma-
lik Ben Achour, Pierre-Yves Dermagne, vice-

eersteminister en minister van Economie en 
Werk 

 

    
Questions jointes de 13 Samengevoegde vragen van 14 
- Roberto D'Amico à Pierre-Yves Dermagne (VPM 
Économie et Travail) sur "Le rapport concernant la 
comparaison du niveau des prix à la consomma-
tion" (55040505C) 

13 - Roberto D'Amico aan Pierre-Yves Dermagne 
(VEM Economie en Werk) over "Het rapport betref-
fende de vergelijking van de consumptieprijzen" 
(55040505C) 

14 

- Nabil Boukili à Pierre-Yves Dermagne (VPM Éco-
nomie et Travail) sur "Le rapport concernant la 
comparaison du niveau des prix à la consomma-
tion" (55040710C) 

13 - Nabil Boukili aan Pierre-Yves Dermagne (VEM 
Economie en Werk) over "Het verslag over de ver-
gelijking van het consumptieprijsniveau" 
(55040710C) 

14 

- Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne 
(VPM Économie et Travail) sur "Le rapport de l'Ob-
servatoire des prix" (55041227C) 

13 - Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne 
(VEM Economie en Werk) over "Het rapport van het 
Prijzenobservatorium" (55041227C) 

14 

Orateurs: Nabil Boukili, Reccino Van Lom-
mel, Pierre-Yves Dermagne, vice-premier mi-

nistre et ministre de l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Nabil Boukili, Reccino Van Lom-
mel, Pierre-Yves Dermagne, vice-eerstemi-

nister en minister van Economie en Werk 

 

    
Question de Eva Platteau à Pierre-Yves Dermagne 
(VPM Économie et Travail) sur "La plainte du Syn-
dicat Neutre pour Indépendants concernant Temu 
et les risques de l'application" (55041014C) 

17 Vraag van Eva Platteau aan Pierre-Yves Der-
magne (VEM Economie en Werk) over "De klacht 
van het Neutraal Syndicaat voor Zelfstandigen over 
Temu en de risico's van de app" (55041014C) 

17 

Orateurs: Eva Platteau, Pierre-Yves Der-
magne, vice-premier ministre et ministre de 

 Sprekers: Eva Platteau, Pierre-Yves Der-
magne, vice-eersteminister en minister van 

 



 07/02/2024 CRIV 55 COM 1269 
 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

ii 

l'Économie et du Travail Economie en Werk 

    
Question de Melissa Depraetere à Pierre-Yves 
Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les cré-
dits habitation pour les biens ayant un PEB mé-
diocre" (55041060C) 

19 Vraag van Melissa Depraetere aan Pierre-Yves 
Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Woon-
kredieten voor panden met een slecht EPC-label" 
(55041060C) 

19 

Orateurs: Melissa Depraetere, Pierre-Yves 
Dermagne, vice-premier ministre et ministre de 

l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Melissa Depraetere, Pierre-Yves 
Dermagne, vice-eersteminister en minister van 

Economie en Werk 

 

    
Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves 
Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les ser-
vices bancaires" (55041082C) 

20 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves 
Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 
bankdiensten" (55041082C) 

20 

Orateurs: Reccino Van Lommel, Pierre-Yves 
Dermagne, vice-premier ministre et ministre de 

l'Économie et du Travail 

 Sprekers: Reccino Van Lommel, Pierre-Yves 
Dermagne, vice-eersteminister en minister van 

Economie en Werk 

 

    
Question de Sander Loones à Thomas Dermine 
(Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le coût du site internet relatif au 
plan de relance belge" (55040220C) 

21 Vraag van Sander Loones aan Thomas Dermine 
(Relance, Strategische Investeringen en Weten-
schapsbeleid) over "De kosten van de website over 
het Belgische relanceplan" (55040220C) 

21 

Orateurs: Sander Loones, Thomas Dermine, 

secrétaire d'État pour la Relance et les Investis-
sements stratégiques, chargé de la Politique 
scientifique, adjoint au ministre de l'Économie 
et du Travail 

 Sprekers: Sander Loones, Thomas Dermine, 

staatssecretaris voor Relance en Strategische 
lnvesteringen, belast met Wetenschapsbeleid, 
toegevoegd aan de minister van Economie en 
Werk 

 

    
Question de Sander Loones à Thomas Dermine 
(Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "La version actualisée du Plan na-
tional pour la reprise et la résilience" (55040540C) 

22 Vraag van Sander Loones aan Thomas Dermine 
(Relance, Strategische Investeringen en Weten-
schapsbeleid) over "De bijgewerkte versie van het 
Nationaal Plan voor Herstel en Veerkracht" 
(55040540C) 

22 

Orateurs: Sander Loones, Thomas Dermine, 

secrétaire d'État pour la Relance et les Investis-
sements stratégiques, chargé de la Politique 
scientifique, adjoint au ministre de l'Économie 
et du Travail 

 Sprekers: Sander Loones, Thomas Dermine, 

staatssecretaris voor Relance en Strategische 
lnvesteringen, belast met Wetenschapsbeleid, 
toegevoegd aan de minister van Economie en 
Werk 

 

    
Questions jointes de 24 Samengevoegde vragen van 23 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, In-
vestissements stratégiques et Politique scienti-
fique) sur "La demande de paiement des subven-
tions de la FRR" (55040690C) 

24 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De RRF-betalingsaanvraag" (55040690C) 

23 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, In-
vestissements stratégiques et Politique scienti-
fique) sur "Le versement des subventions de la 
FRR" (55040850C) 

24 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De uitbetaling van de RRF-subsidies" 
(55040850C) 

23 

- Gaby Colebunders à Thomas Dermine (Relance, 
Investissements stratégiques et Politique scienti-
fique) sur "Les moyens du plan de relance euro-
péen et la réforme des pensions" (55040889C) 

24 - Gaby Colebunders aan Thomas Dermine (Re-
lance, Strategische Investeringen en Weten-
schapsbeleid) over "Het Europese relancegeld en 
de pensioenhervorming" (55040889C) 

23 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, In-
vestissements stratégiques et Politique scienti-
fique) sur "Les nouvelles de la part de la Commis-
sion européenne à propos des fonds de relance" 
(55040908C) 

24 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Nieuws van de Europese Commissie inzake 
de relancegelden" (55040908C) 

23 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, In-
vestissements stratégiques et Politique scienti-
fique) sur "Le kern du 19 janvier 2024 et la réforme 
des pensions" (55040909C) 

24 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De kern van 19 januari 2024 en de pensioen-
hervorming" (55040909C) 

23 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, In-
vestissements stratégiques et Politique scienti-
fique) sur "L'avis de la Commission européenne en 
ce qui concerne les fonds de relance" (55040910C) 

24 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Het oordeel van de Europese Commissie in-
zake de relancegelden" (55040910C) 

23 



CRIV 55 COM 1269 07/02/2024  

 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

iii 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, In-
vestissements stratégiques et Politique scienti-
fique) sur "Le plan de relance et l'incidence sur les 
entités fédérées" (55040912C) 

24 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Het relanceplan en de impact op de deelsta-
ten" (55040912C) 

23 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, In-
vestissements stratégiques et Politique scienti-
fique) sur "Le plan de relance et les demandes de 
paiement européennes" (55040913C) 

24 - Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Het relanceplan en de Europese betalings-
aanvragen" (55040913C) 

23 

- Reccino Van Lommel à Thomas Dermine (Re-
lance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le versement des moyens de la 
facilité pour la reprise et la résilience (FRR)" 
(55041226C) 

24 - Reccino Van Lommel aan Thomas Dermine (Re-
lance, Strategische Investeringen en Weten-
schapsbeleid) over "De uitbetaling van de middelen 
uit de Recovery and Resilience Facility (RRF)" 
(55041226C) 

24 

- Marco Van Hees à Thomas Dermine (Relance, In-
vestissements stratégiques et Politique scienti-
fique) sur "La suspension de versement des fonds 
européens" (55041293C) 

24 - Marco Van Hees aan Thomas Dermine (Relance, 
Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De opschorting van de storting van de Euro-
pese fondsen" (55041293C) 

24 

Orateurs: Sander Loones, Reccino Van Lom-
mel, Marco Van Hees, Thomas Dermine, se-

crétaire d'État pour la Relance et les Investisse-
ments stratégiques, chargé de la Politique 
scientifique, adjoint au ministre de l'Économie 
et du Travail 

 Sprekers: Sander Loones, Reccino Van Lom-
mel, Marco Van Hees, Thomas Dermine, 

staatssecretaris voor Relance en Strategische 
lnvesteringen, belast met Wetenschapsbeleid, 
toegevoegd aan de minister van Economie en 
Werk 

 





CRIV 55 COM 1269 07/02/2024  

 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

1 

 

Commission de l'Économie, de la 
Protection des consommateurs et de 

l'Agenda numérique 

Commissie voor Economie,  
Consumentenbescherming en  

Digitale Agenda 
 

du 

 

MERCREDI 7 FÉVRIER 2024 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 7 FEBRUARI 2024 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 14.35 uur en voorgezeten door de heer Stefaan 
Van Hecke. 
La réunion publique de commission est ouverte à 14 h 35 et présidée par M. Stefaan Van Hecke. 
 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uit-
sluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
 

01 Samengevoegde interpellatie en vraag van 

- Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De illegale filtering 
van mineraalwater" (55000475I) 
- Anneleen Van Bossuyt aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De consumenten-
misleiding bij mineraalwater" (55041218C) 

01 Interpellation et question jointes de 

- Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La filtration illégale 
d'eau minérale" (55000475I) 
- Anneleen Van Bossuyt à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les pratiques 
trompeuses concernant l'eau minérale" (55041218C) 
 

01.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, de voorbije 

weken is in Frankrijk een vrij groot schandaal uitgebroken. Het zal u 
zeker niet zijn ontgaan dat ontdekt werd dat de Franse Almagroep, die 
onder meer de merken Perrier, Vittel, Contrex en Cristaline distribueert, 
mineraalwater en bronwater verkoopt dat eigenlijk gewoon gefilterd 
water is, wat ten strengste verboden is wanneer de flessen door het 
leven gaan als natuurlijk mineraalwater of bronwater. 
 
U moet weten dat het voor de consument heel vaak een bewuste keuze 
is om flessenwater te kopen. Ter zake is er sprake van consumenten-
misleiding. Ik heb daarnet het voorbeeld van Perrier gegeven. Wan-
neer u een fles Perrier bestelt op restaurant en u betaalt eigenlijk voor 
kraantjeswater, dan is dat bijzonder triestig wanneer dergelijke praktij-
ken dan uiteindelijk aan het licht komen. 
 
Het is echter niet alleen de Franse Almagroep bij wie er blijkbaar een 
probleem is. Ook Nestlé heeft ondertussen te kennen gegeven dat het 
zich in de loop van 2021 schuldig heeft gemaakt aan het op illegale 
wijze filteren van water. Het bedrijf stelt dat het de Franse overheid 
daarvan zou hebben ingelicht. Het heeft een aantal milieuredenen op-
gegeven, zoals de bronnen, de stabiliteit en een aantal kenmerken die 
een en ander in het gedrang brachten. Niettemin is alles op het einde 
van de rit verkocht als mineraalwater. 

01.01  Reccino Van Lommel 

(VB): Un énorme scandale a éclaté 
en France ces dernières semaines. 
La société française Alma, distribu-
teur des marques Perrier et Vittel, 
entre autres, a vendu de l'eau fil-
trée sous l'appellation d'eau miné-
rale naturelle ou d'eau de source, 
ce qui est strictement interdit. En 
outre, il s'agit d'une forme de trom-
perie à l'égard des consomma-
teurs. Certaines installations de fil-
trage ayant été dissimulées, on 
peut également parler de tromperie 
à l'égard des contrôleurs. Les faits 
ont seulement été mis en lumière 
lorsqu'un travailleur a alerté les 
autorités et a tiré la sonnette 
d'alarme. Entre-temps, Nestlé a 
également admis avoir filtré illéga-
lement de l'eau en 2021. La société 
avance plusieurs motifs environne-
mentaux pour se dédouaner. 
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Ik heb daarnet aangegeven dat een aantal zaken zijn gebeurd die niet 
door de beugel kunnen. Denk daarbij onder meer aan het verstoppen 
van bepaalde filteringinstallaties. Als controleurs langskomen, zou het 
dan niet opvallen dat die praktijken gebeuren. 
 
Uiteindelijk heeft een werknemer aan de alarmbel getrokken en de au-
toriteiten verteld dat er iets was gebeurd wat totaal niet door de beugel 
kon. 
 
De mensen waren toch enigszins verbaasd toen zij het nieuws verna-
men in de pers. Er waren best wel wat reacties ter zake. Heel veel 
consumenten hebben mij daarover ook gecontacteerd. Zij vroegen of 
het waar was, of dat mogelijk was en wat de impact is op ons land. 
 
Mijnheer de minister, naar mijn mening moet er wel een impact zijn. De 
daarnet opgenoemde merken zijn immers vrij courante merken, niet 
alleen in onze supermarkten maar ook in de horeca. 
 
Mijnheer de minister, hebt u van deze feiten kennisgenomen? Was u, 
net zoals wij, verbaasd dat deze praktijken aan het licht zijn gekomen? 
 
Het gaat hier om een Franse groep. Hebt u hierover al overleg met uw 
Franse collega gehad, maar ook met de vertegenwoordigers van 
Nestlé of Alma, die hun producten in onze supermarkten en groothan-
dels distribueren? 
 
Hebt u hierover al overleg gehad met de sectorfederatie van de Belgi-
sche supermarkten? Zij krijgen dat immers in hun distributieketen bin-
nen en bieden het te koop aan in de supermarken. 
 
Werden er ook inbreuken op de regelgeving vastgesteld in België, zo-
wel op het vlak van verkoop als productie? U weet dat ook een aantal 
merken in België worden geproduceerd, zoals Spa en Chaudfontaine 
van de Coca-Cola Company? Ik zeg niet dat zij zich hieraan schuldig 
maken, maar als dergelijke feiten naar boven komen is het misschien 
wel nuttig om te bekijken of deze praktijken ook bij ons gaande zijn. 
Zijn daar controles geweest? Of worden die gedaan? 
 
Welke initiatieven zult u ondernemen om te verzekeren dat het flessen-
water dat op de Belgische markt wordt aangeboden conform is met de 
regelgeving? In welke tegemoetkomingen zal voor de gedupeerden 
worden voorzien? 
 
Bent u van oordeel dat de consumenten er zich voldoende van bewust 
zijn dat de regelgeving voor mineraalwater niet van toepassing is op 
gearomatiseerd water en energiedrankjes? 
 

Néanmoins, l'eau filtrée a été ven-
due comme étant de l'eau  
minérale. 
 
Ces faits ont-ils des répercussions 
dans notre pays, dès lors que les 
marques d'eau concernées sont 
également proposées dans nos su-
permarchés et dans nos établisse-
ments du secteur horeca? 
 
Le ministre s'est-il concerté à ce 
sujet avec son homologue français, 
avec les représentants d'Alma et 
de Nestlé ainsi qu'avec la fédéra-
tion sectorielle des supermarchés 
belges? 
 
Des infractions à la réglementation 
ont-elles été constatées en Bel-
gique, tant au niveau de la vente 
que de la production? En effet, cer-
taines marques, telles que Spa et 
Chaudfontaine de la Coca-Cola 
Company, sont produites dans 
notre pays. Des contrôles y sont-ils 
également effectués? 
 
Quelles initiatives le ministre pren-
dra-t-il pour garantir que l'eau en 
bouteille proposée sur le marché 
belge est conforme à la réglemen-
tation? À quelles compensations 
les personnes lésées peuvent-elles 
prétendre? Le ministre estime-t-il 
que les consommateurs sont suffi-
samment conscients que la régle-
mentation relative à l'eau minérale 
n'est pas applicable à l'eau aroma-
tisée et aux boissons énergé-
tiques? 
 

01.02  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mijnheer de minister, onlangs 

bleek dat Nestlé Waters de consument bedroog door behandeld kraan-
tjeswater voor te stellen als mineraalwater. 
 
De term mineraalwater is echter een beschermde term, die enkel ge-
bruikt mag worden voor water dat rechtstreeks uit de bron wordt opge-
pompt en wordt gebotteld, zonder behandeling met bijvoorbeeld uv-
licht. Dat bleek echter niet het geval te zijn. Voor de veiligheid is dat 
geen enkel probleem, maar de consument denkt dus wel een ander 

01.02  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): Nestlé a induit les consomma-
teurs en erreur en leur vendant de 
l'eau de distribution comme de 
l'eau minérale. "Eau minérale" est 
un terme protégé qui ne peut être 
utilisé que pour de l'eau qui est di-
rectement pompée dans une 
source et mise en bouteilles, sans 



CRIV 55 COM 1269 07/02/2024  

 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

3 

soort water te drinken dan wat er in de flessen zit. Dit is dus een mis-
leidende en bedrieglijke praktijk. 
 
Ik zou u daarover dan ook graag enkele vragen stellen, meer bepaald 
over de situatie in België. 
 
Kunnen dergelijke praktijken ook in België voorkomen? Worden er con-
troles uitgevoerd bij producenten van mineraalwater? Indien ja, wat wa-
ren de resultaten daarvan? Indien neen, plant u deze controles uit te 
voeren? 
 

aucun traitement. Or dans cette af-
faire, il semble que tel n'ait pas été 
le cas. Il s'agit d'une pratique com-
merciale trompeuse et fallacieuse. 
 
Y a-t-il un risque de voir ces pra-
tiques se développer également 
dans notre pays? Les producteurs 
d'eau minérale sont-ils contrôlés? 
Dans l'affirmative, quels sont les 
résultats de ces contrôles? Dans la 
négative, le ministre entend-il faire 
procéder à de tels contrôles? 
 

01.03 Minister Pierre-Yves Dermagne: In België worden de verkoops-

voorwaarden voor mineraalwater wettelijk geregeld door het KB van 
8 februari 1999 betreffende natuurlijk mineraalwater en bronwater, het 
zogenaamde KB mineraalwater. Dat KB werd in 2003 en in 2021 aan-
gepast aan de gewijzigde Europese richtlijn betreffende de exploitatie 
en het in de handel brengen van natuurlijk mineraalwater.  
 
Mijn collega’s minister Clarinval en minister Vandenbroucke zijn ver-
antwoordelijk voor de wetgeving inzake natuurlijk mineraalwater en 
bronwater en voor de controle op de toepassing van die wetgeving. 
Enkel de aspecten bedoeld in artikel 10 van het KB mineraalwater, na-
melijk de handelsbenaming, vallen onder mijn bevoegdheid.  
 
De benaming mineraalwater is inderdaad beschermd in de zin dat en-
kel natuurlijk mineraalwater onder de benaming natuurlijk mineraalwa-
ter mag en moet in de handel worden gebracht. Enkel bronwater mag 
en moet in de handel worden gebracht onder de benaming bronwater. 
Het toevoegen van ijzersulfaat, het inzetten van fijne koolstoffilters en 
zelfs het vermengen van mineraalwater, bronwater en kraantjeswater 
zijn processen die ook bij ons niet toegelaten zijn voor mineraal- of 
bronwater.  
 
Op Europees niveau delen de lidstaten vaststellingen van ernstige in-
breuken op de voedselwetgeving via het Rapid Alert System for Food 
and Feed (RASFF) en het FAVV, het Federaal Agentschap voor de 
Veiligheid van de Voedselketen, is het Belgische toegangspunt voor 
het RASFF. Tot op heden heeft er nog geen melding plaatsgevonden. 
Het toezicht op het mineraalwater gebeurt door de experten van het 
FAVV voor de aspecten met betrekking tot de volksgezondheid, de sa-
menstelling en de hygiëne, en door de Economische Inspectie voor de 
economische aspecten zoals benaming, oorsprong enzovoort.  
 
Tijdens de controles van de Economische Inspectie in 2023 werden 
vaststellingen gedaan waarbij eenzelfde bronwater onder verschil-
lende benamingen werd verkocht. Dat was een inbreuk op artikel 10 
van het KB mineraalwater. Er werd voor die inbreuk een pv doorgege-
ven aan het parket. De Economische Inspectie zal met de gebruikelijke 
uiterste waakzaamheid de verschillende operatoren opvolgen.  
 
Voor vragen over de FAVV-controles verwijs ik u door naar de verant-
woordelijke minister. Consumenten die het slachtoffer zijn van econo-
misch bedrog, kunnen uiteindelijk via de rechtbank vergoed worden. 
Dit zou bijvoorbeeld het onderwerp kunnen zijn van een collectieve ac-

01.03  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: En Belgique, les condi-
tions de vente de l'eau minérale 
sont régies par l'arrêté royal du 
8 février 1999 concernant les eaux 
minérales naturelles et les eaux de 
source, adapté à la directive euro-
péenne en la matière telle que mo-
difiée en 2003 et en 2021. Les mi-
nistres Clarinval et Vandenbroucke 
sont responsables de cette législa-
tion et doivent s'assurer qu'elle est 
respectée. Ma compétence se li-
mite à la désignation commerciale 
décrite à l'article 10 de l'arrêté 
royal. 
 
Seules les eaux minérales natu-
relles et les eaux de source peu-
vent être commercialisées sous 
ces désignations. L'ajout de sulfate 
de fer, l'utilisation de filtres à char-
bon et le mélange d'eau minérale, 
d'eau de source et d'eau du robinet 
sont interdits. 
 
Les États membres peuvent signa-
ler les infractions graves au sys-
tème d'alerte précoce pour la sécu-
rité alimentaire (RASFF), mais au-
cun signalement n'a encore été ef-
fectué à ce jour. La surveillance 
des eaux minérales est assurée 
par des experts de l'Agence fédé-
rale pour la sécurité de la chaîne 
alimentaire (AFSCA) s'agissant 
des aspects liés à la santé pu-
blique, à la composition et à l'hy-
giène, et par l'Inspection écono-
mique s'agissant des aspects éco-
nomiques tels que la désignation. 
 
Lors de contrôles effectués en 
2023, l'Inspection économique a 
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tie door consumenten of door verenigingen ter bescherming van con-
sumenten.  
 

constaté qu'une même eau de 
source était vendue sous plusieurs 
noms, ce qui constitue une viola-
tion de l'article 10 de l'arrêté royal. 
Cette infraction a été signalée au 
parquet par procès-verbal. L'Ins-
pection économique surveillera les 
différents opérateurs avec la plus 
grande vigilance, comme d'habi-
tude. 
 
Pour les contrôles de l'AFSCA, je 
renvoie les auteurs des questions 
vers le ministre responsable. 
 
Les consommateurs victimes de 
tromperie économique peuvent 
être indemnisés par le tribunal. Ce 
dossier pourrait être porté devant 
la justice par le biais d'une action 
collective de consommateurs ou 
d'associations de consommateurs. 
 

01.04  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, bedankt voor 

uw antwoord. Daarin zegt u veel, maar ook weinig. U verwijst naar het 
KB van 1999, dat ik ook gelezen heb. Dat regelt inderdaad de zaken in 
verband met mineraal- en bronwater. Dit staat heel duidelijk beschre-
ven in het KB. U zegt dat de ministers Clarinval en Vandenbroucke 
erop toe moeten zien dat de controle hierop correct wordt toegepast.  
 
Ik denk dat er hier geen sprake is van gezondheidsrisico's. Laat dat 
duidelijk zijn. Maar artikel 10 over de handelsbenaming valt wel onder 
uw verantwoordelijkheid. Het gaat hier wel degelijk om bedrieglijke 
praktijken. U zegt dat er geen meldingen zijn, dat we experten van het 
FAVV hebben die dat onderzoeken, dat de Economische Inspectie in-
staat voor de benaming en de oorsprong. Allemaal goed en wel, maar 
wat is nu eigenlijk de call to action? Wat gaat er nu eigenlijk gebeuren?  
 
Ik heb niet uit uw woorden begrepen dat er op dit moment een ver-
hoogd toezicht is. Men zegt dat wanneer het regent in Parijs, het drup-
pelt in Brussel. Ik vind dat er heel weinig wordt gedaan om te bekijken 
of onze consumenten hier effectief bedrogen zijn. We weten nochtans 
dat dat risico vrij groot is. Immers, grote merken als Perrier, Vittel, Con-
trex, Cristaline en Nestlé zijn allemaal terug te vinden in onze super-
markten. Ze worden in Frankrijk geproduceerd, ook in de fabrieken 
waarvan de bewuste werknemer melding heeft gemaakt.  
 
Dan denk ik dat er een vrij grote kans is dat er kraantjeswater in de 
rekken van onze supermarkten ligt, zonder dat ik daarbij iemand wil 
beschuldigen. U blijft daar zeer rustig onder en verwijst graag naar uw 
collega-ministers, terwijl uw regering een en ondeelbaar is. Ik kan mij 
voorstellen dat er, wanneer u interpellaties als deze op de agenda 
krijgt, wel overlegd zal worden tussen de kabinetten. Ik begrijp immers 
dat het om een gedeelde bevoegdheid gaat.  
 
Ik verwacht echter dat u ingrijpt, mijnheer de minister. Daarmee bedoel 
ik dat u onmiddellijk de noodzakelijke controles moet doen, niet zozeer 
om te zien of er sprake is van gezondheidsrisico's, want die zullen wat 

01.04  Reccino Van Lommel 

(VB): Je ne pense pas qu'il soit 
question ici de risques au niveau 
de la santé publique, mais de pra-
tiques trompeuses. Il n'y a pas non 
plus eu de signalements, mais qui 
entreprendrait une action? Les pro-
pos du ministre ne me portent pas 
à croire que le secteur fait actuelle-
ment l'objet d'une surveillance ac-
crue. Pourtant, chacun sait que 
"quand il pleut à Paris, il bruine à 
Bruxelles". J'estime que très peu 
de choses sont faites pour contrô-
ler si nos consommateurs ont été 
trompés ou non. Or le risque est 
assez important, étant donné que 
les marques concernées sont éga-
lement vendues dans nos super-
marchés. 
 
Plusieurs ministres sont compé-
tents en la matière, mais les cabi-
nets ne se concertent-ils pas lors-
que des interpellations sont dépo-
sées à ce sujet? J'attends du mi-
nistre qu'il procède immédiatement 
aux contrôles nécessaires, car les 
consommateurs paient actuelle-
ment beaucoup trop cher pour de 
l'eau du robinet vendue comme de 
l'eau minérale. 
 
Je dépose une motion dans la-
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mij betreft niet heel groot zijn, maar omdat de consumenten uiteindelijk 
veel te veel betalen voor kraantjeswater. Zij betalen wellicht voor iets 
dat eigenlijk niet onder de noemer mineraalwater mag worden gecata-
logeerd. Het KB van 1999 dat in 2021 werd aangepast om te zorgen 
voor harmonisering met de Europese regelgeving, wordt wellicht niet 
nageleefd.  
 
Wat is nu eigenlijk uw antwoord, mijnheer de minister? Neemt u de 
zaak voldoende serieus? Ik weet het eigenlijk niet. Voor mij is dat  
helemaal niet duidelijk. Ik had eigenlijk verwacht dat u vandaag een 
duidelijk signaal zou geven aan de buitenwereld dat u de zaak zeer 
serieus neemt en dat u aan de consument zou zeggen dat u er alles 
aan zult doen om te vermijden dat hij wordt bedrogen.  
 
Hoe dan ook, mijnheer de voorzitter, hebben wij een motie voorbereid, 
die ik u dadelijk zal overhandigen. Wij vragen daarin heel duidelijk aan 
de regering om alle instanties in te zetten om de invloed van die oneer-
lijke praktijken in ons land te onderzoeken – dat onderzoek moet er zo 
snel mogelijk komen – en om de noodzakelijke stappen te zetten om 
de consumenten te beschermen en na te gaan of gelijkaardige praktij-
ken van toepassing zijn bij Belgische productiebedrijven van mineraal-
water. Het gaat over productie in Frankrijk, maar zoals al werd gezegd 
is er ook productie in ons eigen land. Wij moeten ook nagaan of daar 
gelijkaardige praktijken van toepassing zijn. 
 

quelle nous demandons au gouver-
nement de mobiliser toutes les 
autorités compétentes pour exami-
ner les effets de ces pratiques dé-
loyales dans notre pays et de pren-
dre les initiatives nécessaires pour 
la protection des consommateurs. 
Il convient également de vérifier si 
des pratiques analogues ont égale-
ment cours dans des entreprises 
belges qui produisent de l'eau mi-
nérale. 
 

01.05  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mijnheer de minister, dank u 

voor uw toelichting, want ik meen dat het vooral een toelichting was 
over hoe een goede regelgeving in elkaar zit en wie de bevoegde mi-
nisters zijn. 
 
Wat mij opviel, was dat u zei dat er tot op heden nog geen melding 
gedaan is. Ik meen dat het eigenaardig zou zijn als er wel al meldingen 
zouden zijn. Als consument kan men toch heel moeilijk weten of het 
water dat men drinkt wel of niet behandeld is. Meldingen zijn dus niet 
echt een goede indicatie. 
 
Ik had de vraag genoteerd of er al specifieke controles zijn geweest. 
En toen vertelde u dat er controles hebben plaatsgevonden in 2023, 
waarbij, als ik het goed begrepen heb, werd vastgesteld dat hetzelfde 
bronwater onder verschillende benamingen verkocht wordt. Dat doet 
mij denken aan iets wat wij wel vaker horen, namelijk dat op dezelfde 
pot choco soms het ene etiket en soms het andere etiket geplakt wordt.  
 
Hier gaat het natuurlijk over iets anders. Het gaat over het water zelf. 
Is dat water behandeld of niet? Vandaar dat het voor mij niet helemaal 
duidelijk is waarnaar die controles zochten. Werd er gecontroleerd of 
het water wel of niet behandeld was? Dat was wat ik graag wou weten, 
of daar in België controles naar uitgevoerd worden. Het is voor mij nog 
niet helemaal duidelijk of er nu effectief al controles naar uitgevoerd 
zijn. Mocht dit niet zo zijn, meen ik dat wij moeten bekijken of in België 
niet net als in Frankrijk misleidende praktijken worden toegepast. 
 

01.05  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): Il est assez logique qu'aucun 
signalement n'ait été enregistré 
jusqu'à présent, étant donné la dif-
ficulté, pour le consommateur, de 
savoir si l'eau qu'il boit a été traitée 
ou non. 
 
Lors de contrôles effectués en 
2023, il a été constaté qu'une 
même eau de source avait été ven-
due sous différentes dénomina-
tions. Il s'agit donc d'un autre type 
d'infraction. J'ignore si des con-
trôles ont déjà été réalisés pour vé-
rifier si une eau avait été traitée ou 
non. Si tel n'est pas le cas, nous 
devrons examiner la question de 
savoir si de telles pratiques com-
merciales trompeuses ont égale-
ment été développées en Belgique. 
 
 
 

Moties 
Motions 
 
De voorzitter: Tot besluit van deze bespreking werden volgende moties ingediend. 
En conclusion de cette discussion, les motions suivantes ont été déposées. 
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Een motie van aanbeveling werd ingediend door de heer Reccino Van Lommel en luidt als volgt: 
"De Kamer, 
gehoord de interpellatie van de heer Reccino Van Lommel 
en het antwoord van de vice-eersteminister en minister van Economie en Werk, 
- gelet op de onthullingen van misbruik in Frankrijk; 
- gelet op de verkoop van de in Frankrijk geproduceerde merken in België; 
- overwegende het risico van oneerlijke handelspraktijken jegens consumenten; 
vraagt de regering 
- alle nodige instanties in te zetten om de invloed van deze oneerlijke praktijken in ons land te onderzoeken; 
- de nodige stappen te ondernemen om consumenten te beschermen; 
- na te gaan of gelijkaardige praktijken ook van toepassing zijn bij Belgische productiebedrijven van mine-
raalwater." 
 
Une motion de recommandation a été déposée par M. Reccino Van Lommel et est libellée comme suit: 
"La Chambre, 
ayant entendu l’interpellation de M. Reccino Van Lommel 
et la réponse du vice-premier ministre et ministre de l'Économie et du Travail, 
- eu égard aux révélations d'abus en France; 
- eu égard à la vente en Belgique des marques produites en France; 
- considérant le risque de pratiques commerciales déloyales à l'égard des consommateurs; 
demande au gouvernement 
- de mobiliser toutes les autorités compétentes pour examiner les effets de ces pratiques déloyales dans 
notre pays; 
- de prendre les initiatives nécessaires pour la protection des consommateurs; 
- de vérifier si des pratiques analogues ont également cours dans des entreprises belges qui produisent de 
l'eau minérale." 
 
Een eenvoudige motie werd ingediend door de heer Patrick Prévot 
Une motion pure et simple a été déposée par M. Patrick Prévot. 
 
Over de moties zal later worden gestemd. De bespreking is gesloten. 
Le vote sur les motions aura lieu ultérieurement. La discussion est close. 
 

02 Vraag van Sander Loones aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

bekendmaking van en de consensus over voorbereidende wetgevende teksten" (55040340C) 

02 Question de Sander Loones à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le consensus 

relatif aux textes législatifs préparatoires et leur publication" (55040340C) 
 

02.01  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de voorzitter, mijnheer de 

vice-eersteminister, ik spreek u in deze vraag aan als vice-eerstemi-
nister en niet zozeer als minister van Economie en Werk.  
 
U en uw partij hebben een regeerakkoord onderhandeld, waar heel wat 
zaken in staan. Verschillende ministers moeten van alles doen, ook 
minister Verlinden van cd&v. Aan haar wordt gevraagd om een aantal 
wetteksten voor te bereiden – het gaat over wetteksten, geen nota's of 
visies – met betrekking tot de splitsing van de gezondheidszorg en een 
aantal andere bevoegdheden.  
 
Ik heb aan mevrouw Verlinden de vraag gesteld waar die teksten blij-
ven. Het staat in het regeerakkoord, die moeten er komen. Zij zei dat 
die klaar zijn, dat de regering deze besproken heeft, maar dat er geen 
consensus is en dat zij die niet bekend mag maken.  
 
Ik ben dan naar de eerste minister gegaan. Ik heb hem gevraagd hoe 
het juist zit, of mevrouw Verlinden het regeerakkoord niet mag uitvoe-
ren. De eerste minister zei dat hij van niets weet. Hij zei dat hij die 
teksten niet kent, dat hij niet op de hoogte is.  

02.01  Sander Loones (N-VA): En 

vertu de l'accord de gouvernement, 
la ministre Verlinden est tenue de 
préparer des textes de loi, notam-
ment sur la scission des soins de 
santé. Toutefois, les textes brillent 
par leur absence. Selon la ministre 
Verlinden, ces textes existent mais 
elle ne peut les divulguer, faute de 
consensus. Le premier ministre af-
firme ne pas avoir été informé. J'ai 
interrogé tous les vice-premiers mi-
nistres à ce sujet. Seul le ministre 
de la Justice a fourni un complé-
ment d'information et a confirmé 
l'existence d'une note concep-
tuelle.  
 
Pourquoi celle-ci n'est-elle pas ren-
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En dus ben ik nu bezig met mijn ronde langs de vice-eersteministers 
– u bent de laatste – om te bekijken hoe het juist zit, wie het verhaal 
het correctst vertelt.  
 
Ik stel vast dat er kabinetten zijn van vice-eersteministers die bellen 
met elkaar. Dat geldt voor de heer Vandenbroucke, de heer Gilkinet, 
de heer Van Peteghem en mevrouw De Sutter een beetje. Zij zeggen 
allemaal dat ik de vraag niet aan hen moet stellen, maar dat ik ermee 
naar de commissie voor Grondwet moet gaan en ze aan mevrouw Ver-
linden moet stellen. Dat heb ik natuurlijk gedaan, maar zij zegt dat ik 
het niet aan haar moet vragen, maar aan de anderen. 
 
Ik ben benieuwd naar uw antwoord. Zult u dezelfde paraplu opentrek-
ken en zeggen dat ik niet bij u moet zijn? Of zult u verantwoordelijkheid 
nemen voor uw houding?  
 
Eén vice-eersteminister heeft wel wat meer informatie gegeven, name-
lijk minister Van Tigchelt. Hij zei dat er geen wetteksten zijn maar dat 
er wel een soort van conceptnota is. Is dat zo? Bestaat die tekst? Kunt 
u dat bevestigen of niet?  
 
Waarom wordt dat allemaal niet publiek gemaakt? Mevrouw Verlinden 
zegt dat iemand dat blokkeert. Bent u degene die blokkeert? Of is het 
iemand anders die blokkeert?  
 

due publique? Qui au sein du gou-
vernement bloque sa divulgation? 
 

02.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer Loones, ik ben op de 

hoogte van de discussie die u hierover hebt gehad met mijn collega-
minister Verlinden en mijn collega-vice-eersteministers.  
 
Allereerst denk ook ik dat het goed is dergelijke vragen te behandelen 
in de daarvoor bevoegde commissie, de commissie voor Grondwet en 
Institutionele Vernieuwing. Voor het overige kan ik bevestigen dat er 
binnen de regering algemene discussies zijn gevoerd rond een con-
ceptnota. Er werd echter geen consensus bereikt, zoals minister Ver-
linden aangaf in de commissie voor Grondwet en Institutionele Ver-
nieuwing. Ik ben echter steeds bereid de tijd te nemen om dat grondig 
en met de nodige aandacht te onderzoeken. 
 

02.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Il est préférable d'exami-
ner ces questions en commission 
de la Constitution et du Renouveau 
institutionnel. Le gouvernement a 
en effet mené des discussions gé-
nérales sur une note conceptuelle, 
mais aucun consensus n'a pu être 
atteint. Une telle note est une étape 
de préparation avant l'élaboration 
de textes législatifs. 
 

02.03  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de vicepremier, dank om dui-

delijkheid te scheppen. U bevestigt dus dat er een conceptnota is, maar 
geen wetteksten. De facto komt dat erop neer dat mevrouw Verlinden 
haar job niet heeft gedaan. Het regeerakkoord bepaalt immers zeer 
letterlijk – iedereen kan dat lezen – dat zij wetteksten moet voorberei-
den, niet alleen voor gezondheidszorg trouwens, maar voor tal van be-
voegdheden. 
 

02.03  Sander Loones (N-VA): Je 

constate donc que Mme Verlinden 
n'a pas fait son travail.  

02.04 Minister Pierre-Yves Dermagne: Het is een eerste of voorbe-

reidende stap om wetteksten te kunnen schrijven en in te dienen. 
 

 

02.05  Sander Loones (N-VA): U bevestigt daarmee dus nogmaals 

dat er geen wetteksten zijn.  
 
Cd&v moet ons niet leren hoe wetteksten gemaakt moeten worden. 
Mevrouw de Moor heeft een volledig wetboek geschreven om het ver-
volgens niet te delen met het Parlement. Men is kampioen in het schrij-
ven van wetteksten, maar de transparantie schiet erbij in. Dat wordt 

02.05  Sander Loones (N-VA): De 

son côté, Mme de Moor a rédigé 
un code complet qu'elle ne partage 
pas avec le Parlement. Tous ces 
projets sont cependant financés 
avec des moyens publics. La Vi-
valdi devrait lancer le débat sur ses 
notes conceptuelles, car celles-ci 
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trouwens allemaal gefinancierd met belastinggeld. Professoren en ex-
perten worden daarvoor ingeschakeld met publieke middelen, maar 
het Parlement krijgt geen inzage in die teksten. Dat is zonder meer 
beschamend. 
 
Hier is men trouwens in hetzelfde bedje ziek. Conceptnota's vereisen 
per definitie een brede meerderheid en het zou de vivaldisten dus sie-
ren daarover het debat aan te gaan in plaats van dit volledig aan de 
regering over te laten.  
 
Ik noteer dus dat er geen wetteksten zijn en dat mevrouw Verlinden 
haar job niet heeft gedaan. Mevrouw de Moor heeft dat wel gedaan, al 
maakt ze haar wetteksten niet publiek. Ook schrijf ik op dat u ervoor 
openstaat om daar verder over te debatteren. Dat is voor mij het meest 
positieve antwoord. 
 

nécessitent par définition une large 
majorité. 
 

De voorzitter: Het is fijn dat we u steeds blij kunnen maken in deze commissie, mijnheer Loones. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Samengevoegde vragen van 

- Vicky Reynaert aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De interfederale afspraken 
in het protocol van 2009 en de wapendoorvoer naar Israël" (55040413C) 
- Nabil Boukili aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De doorvoer van militair 
materiaal met bestemming Israël" (55040716C) 
- Malik Ben Achour aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De door- en uitvoer van 
wapens naar Israël" (55041290C) 

03 Questions jointes de 

- Vicky Reynaert à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les accords interfédéraux du 
protocole de 2009 et le transit d'armes vers Israël" (55040413C) 
- Nabil Boukili à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le transit de matériel militaire 
à destination d’Israël" (55040716C) 
- Malik Ben Achour à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le transit et l'exportation 
d'armes à destination d'Israël" (55041290C) 
 

03.01  Vicky Reynaert (Vooruit): Mijnheer de minister, er zijn in dit 

Huis ondertussen al verschillende vragen gesteld sinds er werd bericht 
over de wapendoorvoer via de haven van Antwerpen naar Israël. We 
hebben ook al vernomen dat er veel overheden bevoegd zijn en dat er 
evenveel diensten en administraties bij betrokken zijn. We weten uiter-
aard dat de FOD Economie geen wapenexportvergunningen aflevert, 
dat dit de bevoegdheid is van de gewesten. We weten echter ook dat 
de FOD Economie bijvoorbeeld wel de veiligheid van explosieven con-
troleert. 
 
De gewesten staan in voor de vergunningen. Vlaanderen zegt dat het 
geen vergunningen meer heeft verleend sinds 2006. We hebben deze 
week ook geleerd dat Wallonië en Brussel hun beleid verstrengd heb-
ben. We weten ook dat er sinds 2009 onder de bevoegdheid van de 
minister van Buitenlandse Zaken in het kader van het samenwerkings-
akkoord tussen de gewesten afspraken zijn gemaakt. Die zijn neerge-
legd in een protocol, om deze afspraken te handhaven en er effectief 
voor te zorgen dat er geen wapendoorvoer zou zijn. De federale over-
heid heeft in 2009 geprobeerd om er via een protocol voor te zorgen 
dat de afspraken niet zouden worden geschonden. Aan de buitenwe-
reld valt immers niet uit te leggen dat blijkbaar niemand vergunningen 
aflevert, maar dat de wapens hier nog steeds passeren. We hebben 

03.01  Vicky Reynaert (Vooruit): 

Des armes sont acheminées vers 
Israël via le port d'Anvers. La 
Flandre dit ne plus octroyer d'auto-
risations depuis 2006. La Wallonie 
et Bruxelles ont également ren-
forcé leur politique. Un protocole 
d'accord a été établi en 2009 pour 
prévenir le transit d'armes. Néan-
moins, certaines armes continuent 
de circuler. Le SPF Économie est 
chargé de contrôler la sécurité des 
explosifs.  
 
Le SPF ne connaît-il donc pas la 
destination finale des marchan-
dises qu'il contrôle? Comment se 
fait-il que le protocole d'accord ne 
soit pas respecté? Ne vaudrait-il 
pas mieux, dès lors, établir un nou-
veau protocole? 

 



CRIV 55 COM 1269 07/02/2024  

 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

9 

vragen gesteld aan diverse ministers, op verschillende niveaus, en 
hebben vastgesteld dat heel veel diensten naar elkaar kijken in dit dos-
sier. Ondertussen blijven er wapens circuleren. 
 
Als u de veiligheid van explosieven controleert, is de FOD Economie 
dan niet op de hoogte van de eindbestemming van de goederen? 
Wordt deze informatie niet gedeeld? Hoe kan dit volgens u eventueel 
verbeterd worden? 
 
Hoe komt het eigenlijk dat de afspraken volgens protocol niet worden 
nageleefd? 
 
Zult u, aangezien u deels betrokken bent, erop aandringen om het pro-
tocol van 2009 grondig onder de loep te nemen? Is het in 2024 geen 
tijd om een nieuw protocol te maken, zodat de afspraken effectief ge-
handhaafd worden en er effectief geen wapens voor Israël door België 
passeren?  
  
 

03.02  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, la guerre cri-

minelle d’Israël contre le peuple palestinien a déjà fait plus de 27 000 
morts en Palestine et pourtant notre gouvernement se refuse à prendre 
la moindre sanction à l’égard d’un pays, qui reste donc à vos yeux un 
partenaire économique. 
 
Pire encore, nous avons appris qu’au moins 246 tonnes de matériel 
militaire ont été expédiées vers Israël via le port d'Anvers entre no-
vembre 2022 et novembre 2023. Fin novembre, c'est 16 tonnes de 
poudre à canon qui ont été livrées à Israël. 
 
Le gouvernement fédéral doit délivrer des autorisations pour le trans-
port de matériel explosif, et il apparaît que le SPF Économie a bien 
délivré de telles autorisations. Pourtant, la Belgique a l'obligation de 
veiller au respect du droit international et du droit humanitaire. 
 
Le traité sur le commerce des armes prévoit à l'article 6, § 3, qu'aucun 
transfert ou cession d'armes n'est autorisé s'il est susceptible d'être 
utilisé pour "la commission de génocide, de crimes contre l'humanité, 
de violations graves des conventions de Genève de 1949, d'attaques 
dirigées contre des biens de caractère civil ou des personnes civiles 
protégées comme telles, ou d'autres crimes de guerre établis dans les 
traités internationaux auxquels elle est partie". La conclusion logique 
est que la Belgique ne peut pas autoriser l'exportation ou le transit 
d'équipements militaires. 
 
Finalement, cette semaine, nous avons appris que, sous la pression 
des associations solidaires avec la Palestine, la Wallonie a suspendu 
ses licences d’export d’armes vers Israël. C'est un bon premier pas, 
mais cela reste temporaire, et il faut maintenant aller plus loin en pré-
voyant un embargo national, qui implique l'ensemble des gouverne-
ments belges et qui concerne l'exportation, mais aussi le transport. 
 
La répartition des pouvoirs fait que personne n'assume la responsabi-
lité des exportations d'armes vers Israël. Tout le monde dit que quel-
qu'un d'autre est responsable mais, pendant ce temps, Israël continue 
sa guerre. Le gouvernement flamand affirme qu'il ne délivre pas de 
licences, et que le contrôle est fédéral. Vous-même affirmez que ces 
licences ne concernent que la sécurité et non l'exportation elle-même. 

03.02  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

De misdadige oorlog die Israël 
voert heeft in Palestina al aan meer 
dan 27.000 mensen het leven ge-
kost. Onze regering weigert ook 
maar de minste sanctie op te leg-
gen. 
 
Erger nog, in de periode van no-
vember 2022 tot november 2023 
werd er via de haven van Antwer-
pen 246 ton militair materieel naar 
Israël verscheept. Eind november 
nog werd er 16 ton buskruit aan Is-
raël geleverd. 
 
De federale regering moet vergun-
ningen afleveren voor het vervoer 
van explosieven, en de FOD Eco-
nomie heeft wel degelijk dergelijke 
vergunningen afgeleverd. 
 
Artikel 6, § 3, van het Wapenhan-
delsverdrag bepaalt dat er geen 
wapens mogen worden overgedra-
gen als die wapens vermoedelijk 
ingezet zullen worden voor het ple-
gen van genocide, misdaden tegen 
de menselijkheid of aanvallen op 
burgers, of andere misdaden die in 
internationale verdragen zijn vast-
gelegd. 
 
Deze week heeft de Waalse over-
heid, onder druk van verenigingen 
die solidair zijn met Palestina, haar 
vergunningen voor de uitvoer van 
wapens naar Israël opgeschort. 
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Selon le ministre des Finances, M. Van Peteghem, les douanes ne 
peuvent effectuer que des contrôles ciblés à la demande des autorités 
compétentes, mais elles n'ont aucune vue d'ensemble de la cargaison 
transportée par chaque navire. Le gouvernement fédéral affirme que 
les licences d'exportation relèvent de la compétence des Régions. 
 
Monsieur le ministre, pouvez-vous clarifier la situation? Les licences 
de transport pour le matériel militaire destiné à Israël et accordées par 
le SPF Économie concernent-elles le transport, oui ou non? 
 
Avez-vous octroyé d'autres licences de transport d'armes à destination 
d'Israël depuis le 7 octobre 2023? Pour imposer un embargo militaire 
contre Israël, confirmez-vous que c'est la ministre des Affaires étran-
gères qui doit prendre une initiative à partir de l'échelon fédéral pour 
rassembler les différents niveaux de pouvoir et imposer un embargo? 
Une réunion de concertation a-t-elle été organisée en ce sens? 
 

Dat blijft echter een tijdelijke maat-
regel. We zouden verder moeten 
gaan en een nationaal embargo op 
de uitvoer en doorvoer van wapens 
naar Israël moeten afkondigen. 
 
Als gevolg van de bevoegdheids-
verdeling in ons land neemt nie-
mand de verantwoordelijkheid op 
voor de uitvoer van wapens naar 
Israël. De Vlaamse regering ver-
klaart dat ze geen vergunningen af-
levert. U beweert dat die vergun-
ningen enkel op de veiligheid be-
trekking hebben, en niet op de uit-
voer. De federale regering zegt dat 
de uitvoervergunningen onder de 
bevoegdheid van de gewesten val-
len. 
 
Hebben de door de FOD Economie 
afgeleverde vergunningen voor het 
vervoer van militair materieel be-
stemd voor Israël betrekking op het 
vervoer, ja of neen? 
 
Hebt u sinds 7 oktober nog andere 
vergunningen voor het vervoer van 
wapens naar Israël verleend? Kunt 
u bevestigen dat het de minister 
van Buitenlandse Zaken toekomt 
om een initiatief te nemen om een 
militair embargo tegen Israël af te 
kondigen? Werd er daarvoor een 
overlegvergadering belegd? 
 

03.03  Malik Ben Achour (PS): Je ne vais pas vous dresser un topo 

sur la situation sécuritaire et humanitaire dans la bande de Gaza. Je 
ne rappellerai pas non plus – mais je vais tout de même le faire – que 
la Cour internationale de justice a, elle-même, établi dans son arrêt un 
risque de génocide plausible tout en appelant le gouvernement israé-
lien à prendre des mesures conservatoires, sur lesquelles manifeste-
ment le gouvernement s'assied, puisque la situation n'a pas changé 
d'un iota si ce n'est qu'elle s'est dégradée davantage. La Belgique doit 
tout faire pour éviter que son espace territorial serve l'effort de guerre 
israélien. L'État belge est lié aux règles internationales auxquelles il a 
adhéré et doit en assurer la plus stricte application. 
 
Les syndicats belges du secteur des transports aériens demandent 
que la Belgique ne serve plus de lieu de transit pour les armes étran-
gères à destination de l'État hébreu. Parallèlement, se pose la question 
des exportations d'armes belges vers Israël. À ce sujet, nous savons 
que depuis 2009, plus aucune arme n'est envoyée en Israël. C'est déjà 
une forme d'embargo, il faut le dire. Lundi – avant-hier donc –, répon-
dant à la situation à Gaza et à la décision de la Cour internationale de 
justice sur le risque de génocide, la Wallonie a annoncé qu'elle sus-
pendait deux licences en cours de validité pour des entreprises privées 
de conditionnement. Je pense qu'il s'agissait de poudre destinée à des 

03.03  Malik Ben Achour (PS): 

Ons land moet voorkomen dat zijn 
grondgebied gebruikt wordt voor 
de Israëlische oorlogsmachine. De 
Belgische Staat heeft de internatio-
nale regelgeving onderschreven en 
moet ze strikt toepassen. 
 
De vakbonden van het luchtver-
voer vragen dat ons land niet lan-
ger zou gebruikt worden voor de 
doorvoer van wapens met bestem-
ming Israël. Sinds 2009 worden er 
overigens geen Belgische wapens 
meer naar Israël gestuurd. In ze-
kere zin is dat al een embargo. 
Maandag liet de Waalse overheid 
weten dat ze twee geldige vergun-
ningen voor privébedrijven op-
schortte. Dankzij die vergunningen 
konden de Israëlische klanten de 
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opérateurs finaux européens et américains. Ce sont des licences qui 
permettaient aux clients israéliens de faire de l'achat-revente, en l'oc-
currence, de la revente vers des clients finaux européens et améri-
cains.  
 
Sur base de ce contexte, j'aimerais savoir si vous avez, tout d'abord, 
pris connaissance de la décision wallonne – ce dont je ne doute pas? 
Depuis ma dernière intervention sur le sujet, des mesures ont-elles été 
prises afin d'éviter le transit sur le territoire de matériel militaire à des-
tination d'Israël, conformément au Traité des Nations Unies sur le com-
merce des armes? L'interdiction d'exportation du matériel militaire pour 
l'armée israélienne décidée en 2009 est-elle bien respectée aujour-
d'hui? Les contrôles sur ce point ont-ils été renforcés depuis le 7 oc-
tobre?  
 
Par ailleurs, n'est-il pas temps, en effet, que notre pays décrète un em-
bargo militaire complet à l'égard d'Israël, alignant les entités fédérées 
et l'État fédéral sur cet objectif? 
 
Au vu de l'évolution dramatique du conflit, la Belgique va-t-elle prendre 
des initiatives dans le cadre de sa présidence du Conseil, afin de porter 
cette position au niveau de l'Union européenne?  
 

aangekochte artikelen doorverko-
pen aan Europese en Amerikaanse 
klanten. 
 
Bent u op de hoogte van de Waalse 
beslissing? Welke maatregelen 
werden er genomen om de door-
voer op ons grondgebied van mili-
tair materieel naar Israël te voorko-
men? Werd het verbod op de uit-
voer van militair materieel voor het 
Israëlische leger gerespecteerd? 
Werden de controles op dit punt 
aangescherpt? 
 

03.04  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Merci, madame la députée 

et messieurs les députés pour vos questions. 
 
De bevoegdheid van de FOD Economie inzake explosieven betreft en-
kel de openbare veiligheid op het Belgische territorium. Voor het 
transport van explosieven binnen België is een transportvergunning 
vereist. De transportvergunningen afgeleverd door de FOD Economie 
beogen dus enkel de veiligheid en de beveiliging van het transport van 
explosieven op Belgisch grondgebied te verzekeren. 
 

03.04  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: La compétence du SPF 
Économie en matière de contrôle 
des explosifs concerne exclusive-
ment la sécurité publique sur le ter-
ritoire belge. Le SPF délivre les 
autorisations pour le transport d'ex-
plosifs en Belgique. 
 

La destination et l'origine des marchandises ne sont pas des para-
mètres qui peuvent être pris en compte lors de l'examen d'une de-
mande d'autorisation de transport sur le sol belge par les fonction-
naires du SPF Économie. La partie d'itinéraire d'un transport d'explosif 
qui se trouve en dehors de la Belgique n'entre donc pas dans le champ 
d'application de la licence de transport délivrée par le SPF Économie, 
qui ne se base que sur les conditions de stockage et de transport au 
regard des normes de sécurité applicables. Cela vaut pour les feux 
d'artifice, les explosifs civils ou militaires. On parle donc de tout ce qui 
concerne la matière explosive. 
 
Lors de la délivrance d'une autorisation de transport d'explosif impli-
quant un port ou un aéroport, le SPF Économie informe toujours res-
pectivement l'autorité portuaire ou aéroportuaire et le service des 
douanes concerné. Pour l'importation, l'exportation et le transit d'armes 
à feu, de composants et de munitions pour armes à feu, de matériel 
militaire et de technologies qui y sont liées ou encore de produits à 
double usage, les Régions délivrent les autorisations nécessaires. 
C'est en ce sens qu'après et en application de la décision de la Cour 
internationale de Justice soulignant un risque de génocide sur les po-
pulations civiles de la bande de Gaza, la Région wallonne a effective-
ment suspendu deux licences en cours de validité d'export d'armes 
vers Israël. La Wallonie s'est effectivement inscrite dans la mise en 
œuvre et l'application de la décision de la Cour internationale de Jus-
tice, comme devraient d'ailleurs le faire les parties à la convention et à 

De FOD Economie kan geen reke-
ning houden met de bestemming 
en de herkomst van goederen bij 
het onderzoek van een vervoers-
vergunning in België. Dat onder-
zoek is enkel gebaseerd op de op-
slag- en transportvoorwaarden met 
betrekking tot de veiligheidsnor-
men. 
 
Dat geldt ook voor vuurwerk en ex-
plosieven voor civiele of militaire 
doeleinden. Wanneer de FOD Eco-
nomie een vergunning uitreikt voor 
het vervoer van explosieven via 
een haven of luchthaven, infor-
meert de FOD steeds de autoritei-
ten van de haven of luchthaven in 
kwestie, alsook de desbetreffende 
douanedienst.  
 
Voor de invoer, uitvoer en doorvoer 
van vuurwapens, militair materieel 
of dual use-producten geven de 
gewesten de vergunningen af. 
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la Cour internationale de Justice. 
 

Overeenkomstig de beslissing van 
het Internationaal Gerechtshof, 
waarin gewezen wordt op een ri-
sico op genocide in Gaza, heeft het 
Waals Gewest twee vergunningen 
voor de uitvoer van wapens naar 
Israël opgeschort. 
 

Met het protocol van 2009 en de afspraken van 2009 verwijst u allicht 
enerzijds naar de resolutie van het Vlaams Parlement van 7 janu-
ari 2009 betreffende de oorlog in Gaza en anderzijds naar de consul-
tatie op 9 februari 2009 tussen de FOD Buitenlandse Zaken en de ge-
westen over de wapenexportpolitiek naar Israël en de bezette gebie-
den. 
 

En parlant du protocole d'accord, 
Mme Reynaert fait très probable-
ment référence à la résolution du 
Parlement flamand du 7 janvier 
2009 concernant la guerre à Gaza 
et à la consultation du 9 février 
2009 entre le SPF Affaires étran-
gères et les régions sur les expor-
tations d'armes vers Israël et les 
territoires occupés. 
 

Une telle consultation se fait, et s'était faite à l'époque, à l'initiative du 
ou de la ministre des Affaires étrangères et implique donc les trois Ré-
gions qui sont institutionnellement compétentes pour la délivrance de 
licences d'importation, d'exportation et de transit d'armes à feu ou de 
matériel militaire. Je vous invite donc à interpeller ma collègue, la  
ministre des Affaires étrangères, pour qu'une telle initiative soit prise 
dans les prochains jours ou les prochaines semaines en réunissant de 
cette manière les Régions compétentes en la matière. Je pense qu'il 
serait de bon ton, effectivement, de rappeler aux Régions que les dé-
cisions de la Cour internationale de justice s'appliquent et doivent être 
appliquées et qu'elles doivent donc prêter leur concours à la mise en 
œuvre des mesures conservatoires décidées par la Cour. 
 

Aan dat overleg, dat op initiatief 
van de minister van Buitenlandse 
Zaken plaatsvindt, nemen de drie 
gewesten deel die bevoegd zijn 
voor de afgifte van de in-, uit- en 
doorvoervergunningen voor militair 
materieel. U zou minister Lahbib 
moeten vragen een vergadering 
met de gewesten, die de beslissin-
gen van het Internationaal Ge-
rechtshof moeten uitvoeren, te be-
leggen. 
 

03.05  Vicky Reynaert (Vooruit): Mijnheer de minister, dank u voor uw 

antwoord. Wij hebben de minister van Buitenlandse Zaken hier eerder 
al over ondervraagd. Wij weten dat zij er een aantal vergaderingen over 
heeft georganiseerd. 
 
Ik heb begrepen dat er op dit ogenblik naar de gewesten wordt geke-
ken om de zaken onderling te coördineren en om te bekijken of de af-
spraken worden nageleefd. Men zegt ons dat de doorvoer een gewes-
telijke bevoegdheid is. Wij kunnen de minister van Buitenlandse Zaken 
er inderdaad nog eens over ondervragen, om te weten of er ook op het 
federale niveau verdere stappen worden gezet. Voor ons is het alles-
zins een probleem – en ik heb dat ook gezegd tegen de minister van 
Buitenlandse Zaken – dat het nu aan de buitenwereld gewoon niet uit 
te leggen valt. 
 
Er zijn blijkbaar vele administraties bevoegd  en iedereen zegt zijn 
werkt te doen. Tot daaraan toe, maar in de realiteit blijven er wapens 
doorgevoerd worden en dat is voor ons wel een probleem. 
 
Wij hopen dat ook u binnen de federale regering zult blijven duwen 
opdat de afspraken effectief gehandhaafd worden. Ik meen dat u als 
minister van Economie een kleine hefboom hebt, omdat u voor een 
heel klein deeltje betrokken bent. U hebt gezegd dat u enkel de explo-
sieven controleert, maar er is natuurlijk een link wanneer er ook wa-
pens doorgevoerd worden. Wij hopen dat u zich wilt inzetten om ervoor 
te zorgen dat de afspraken effectief gehandhaafd worden. 

03.05  Vicky Reynaert (Vooruit): 

Des armes continuent à transiter 
par le port d'Anvers alors que les 
nombreux services concernés affir-
ment tous qu'ils s'acquittent bel et 
bien de leur mission. Il s'agit d'un 
problème considérable! J'espère 
que le ministre continuera à insister 
pour que les conventions soient 
respectées. 
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03.06  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, si j'ai bien 

compris, c'est la ministre des Affaires étrangères qui est compétente 
en la matière. Mais y a-t-il eu concertation ou non? 
 
Non! Il n'y en a pas eu. OK, c'est très bien! 
 

03.06  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

Er is dus nog geen nieuw overleg 
geweest met de minister van Bui-
tenlandse Zaken. Zij moet het over-
leg organiseren en een standpunt 
innemen. We zullen haar een 
vraag stellen.  
 
 

03.07  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Elle a eu lieu en 2009! 

 

 

03.08  Nabil Boukili (PVDA-PTB): En tout cas, je vous remercie pour 

vos réponses. Cela a permis de clarifier certains points, notamment qui 
a la compétence de quoi. Nous auraient-ils dès lors menti au niveau 
de la Région flamande? Apparemment, ils disent en effet ne pas être 
responsables de la licence. C'est la réponse fournie par le gouverne-
ment flamand. Nous sommes donc en présence d'un mensonge de la 
Région flamande. Il conviendra donc de les interpeller, à nouveau, à 
ce sujet!  
 
Concernant la ministre des Affaires étrangères, il faut l'interpeller afin 
qu'elle organise cette concertation en vue d'avoir une position sur cette 
question. Il est dommage qu'à chaque fois que nous sommes confron-
tés à une situation grave dans ce pays, la lasagne institutionnelle de 
ce pays paralyse tout, faisant en sorte que nous sommes tous bloqués 
à cause du fait que l'un est compétent pour ramener le pain, un autre 
le beurre et un autre encore le couteau. Finalement, le sandwich n'ar-
rive jamais parce que nous ne disposons pas des outils nécessaires 
pour ce faire. 
 
C'est quand même scandaleux que dans un pays comme la Belgique, 
on n'arrive pas à prendre une décision alors qu'entre-temps, un géno-
cide est en train de se commettre à Gaza. C'est une attitude très grave 
et je compte sur vous, monsieur, parce que vous êtes vice-premier ce 
qui n'est pas le cas de madame la ministre. Cela ne signifie pas que 
cela la déresponsabilise mais en votre qualité de vice-premier, vous 
pouvez frapper du poing sur la table en kern, car pendant ce temps, 
des gens meurent et des crimes de guerre ont lieu. 
 
On peut tous y jouer un rôle et en tant que ministre, vous avez le poids 
nécessaire pour mettre la pression.  
 
Je m'adresse aussi à ma collègue Vicky Reynaert. Vous avez aussi un 
vice-premier, M. Vandenbroucke, sur lequel vous pouvez mettre la 
pression afin que lui aussi inscrive la question à l'ordre du jour. De 
notre côté, nous interpellerons la ministre des Affaires étrangères pour 
la presser de jouer son rôle et de faire son travail.  
 
Il est insupportable de laisser la situation dans l'état actuel. 
 

03.08  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

Het Vlaamse Gewest heeft ons 
meegedeeld dat het niet verant-
woordelijk is voor de vergunning. 
Heeft het ons voorgelogen?  
 
Elke keer dat er zich een ernstige 
situatie voordoet, wordt het proces 
afgeremd door de complexe 
staatsstructuur. Zo laat men de ge-
nocide in Gaza gebeuren. In tegen-
stelling tot mevrouw Lahbib bent u 
vice-eersteminister en ik reken op 
u om druk uit te oefenen op de  
regering. Men mag niet lijdzaam 
blijven toezien! 
 

03.09  Malik Ben Achour (PS): Monsieur le ministre, à mon tour de 

vous remercier pour cette clarification bien nécessaire. En effet, ayant 
travaillé sur ce thème depuis plusieurs semaines, j'ai reçu des ré-
ponses différentes en fonction de mon interlocuteur. Nous nous trou-
vons, une fois de plus, dans une espèce de labyrinthe institutionnel qui 
est paralysant et ne nous permet pas d'agir efficacement. Nous avons 
l'impression qu'on se renvoie la balle d'un niveau de pouvoir à l'autre.  

03.09  Malik Ben Achour (PS): Ie-

dereen geeft een ander antwoord. 
De beleidsniveaus spelen elkaar 
de zwartepiet toe. In een dergelijke 
complexe staatsstructuur kunnen 
we niet efficiënt werken. Ik weet dat 
u zich inzet voor deze kwestie en 
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Je connais votre sensibilité à cette question et votre engagement, an-
cien, à ce sujet. Je ne doute donc pas que vous ferez le nécessaire au 
niveau du kern pour que les choses bougent. Tous les interlocuteurs 
affirment que l'objectif est clair, qu'il ne faut pas de transit, pas d'expor-
tation d'armes vers Israël, et qu'il n'y en a pas! Tous sont d'accord en 
la matière! Cependant, on apprend régulièrement que du matériel mi-
litaire passe. Il ne s'agit pas toujours d'armes mais plutôt de fusils mi-
trailleurs ou de canons. Même si nous sommes tous d'accord sur l'ob-
jectif, quel que soit le niveau de pouvoir, je pense que nous serons 
jugés sur les résultats. Et ce résultat doit consister en un embargo total 
sur le matériel militaire et sur les armes à destination d'Israël. Dans le 
contexte actuel, nous n'avons pas le droit de nous tromper.  
 

twijfel er niet aan dat u het nodige 
zult doen in het kernkabinet. Alle 
gesprekspartners zijn het erover 
eens dat de doorvoer en uitvoer 
van wapens naar Israël stopgezet 
moeten worden, maar de facto 
passeert er wel militair materieel 
via ons land. We zullen beoordeeld 
worden op de behaalde resultaten: 
er is een totaal embargo nodig op 
militair materieel en wapens met 
bestemming Israël. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

04 Questions jointes de 

- Roberto D'Amico à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le rapport concernant la 
comparaison du niveau des prix à la consommation" (55040505C) 
- Nabil Boukili à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le rapport concernant la 
comparaison du niveau des prix à la consommation" (55040710C) 
- Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Le rapport de 
l'Observatoire des prix" (55041227C) 

04 Samengevoegde vragen van 

- Roberto D'Amico aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Het rapport betreffende 
de vergelijking van de consumptieprijzen" (55040505C) 
- Nabil Boukili aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Het verslag over de 
vergelijking van het consumptieprijsniveau" (55040710C) 
- Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Het rapport van het 
Prijzenobservatorium" (55041227C) 
 
Le président: M. Roberto D'Amico est excusé.  
 

04.01  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, en fin d’an-

née, l’Observatoire des prix a finalisé son étude destinée à objectiver 
les raisons des différences de prix entre la Belgique, l'Allemagne, la 
France et les Pays-Bas. Ce rapport indique que les prix actuels des 
produits de marque identiques restent plus élevés que chez nos voi-
sins. Pour les produits alimentaires transformés, en 2022, les consom-
mateurs belges payaient en moyenne respectivement 10,7 % de plus 
qu'en Allemagne, 9,1 % de plus qu'en France et 8,4 % de plus qu'aux 
Pays-Bas. Les produits non alimentaires étaient également plus chers 
en Belgique en 2022. Par ailleurs, l’Observatoire détaille l’évolution des 
prix et note qu’une série de biens alimentaires de base comme le pain, 
les céréales, le lait, le fromage, les œufs, les huiles et les graisses ont 
plus augmenté en Belgique qu'en France sur la période 2016-2022. 
 
Monsieur le ministre, sur la base de cette étude, quelles mesures en-
visagez-vous d’ici la fin de la législature pour faire baisser les prix des 
biens alimentaires de base? Comment expliquez-vous la différence de 
prix entre la Belgique et les pays voisins sur les mêmes produits et les 
mêmes marques? Rejoignez-vous les explications avancées par l’Ob-
servatoire des prix? Qu’envisagez-vous pour faire baisser le prix des 
produits des marques internationales? 
 

04.01  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

Op het einde van het jaar heeft het 
Prijzenobservatorium zijn studie 
over de prijsverschillen tussen Bel-
gië, Duitsland, Frankrijk en Neder-
land afgerond. In het rapport daar-
over staat dat de prijs van de pro-
ducten bij ons nog steeds hoger is 
dan in onze buurlanden. Voor be-
werkte voedingsmiddelen betaal-
den de Belgische consumenten in 
2022 10,7 % meer dan in Duits-
land, 9,1 % meer dan in Frankrijk 
en 8,4 % meer dan in Nederland. 
Ook non-foodproducten zijn duur-
der in België. In de periode 2016-
2022 steeg de prijs van een aantal 
basisvoedingsproducten in België 
sterker dan in Frankrijk.  
 
Welke maatregel overweegt u om 
de prijzen te doen dalen? Hoe ver-
klaart u deze prijsverschillen? On-
derschrijft u de uitleg die door het 
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Prijzenobservatorium gegeven 
wordt?  
 

04.02  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, er is al heel 

veel gezegd over het rapport van het Prijzenobservatorium. In de con-
clusies van dat rapport vallen toch een paar zaken op. Zo liggen de 
prijzen van merkproducten in België hoger dan in onze buurlanden. In 
een persbericht geeft uw collega Clarinval daarvoor als verklaring de 
loonkosten, de flexibiliteit van de arbeidsmarkt, de elektriciteitskosten, 
de accijnzen, de taksen en een aantal reglementeringen. Tegelijkertijd 
wordt gezegd dat de prijsstijgingen bij ons niet zo sterk waren als in 
andere landen. Voor niet-bewerkte levensmiddelen, dus al wat afkom-
stig is van onze landbouwers, betaalt de Belgische consument minder 
dan in de buurlanden. De marges van de landbouwbedrijven staan heel 
hard onder druk, wat misschien ook daardoor wordt veroorzaakt. 
 
Nu dat rapport er is, is dit de eerste keer dat we daarover van gedach-
ten kunnen wisselen. Welke conclusies trekt u uit dat rapport en welke 
maatregelen acht u aangewezen?  
 
Zult u het Belgisch voorzitterschap aangrijpen om de Europese markt-
fragmentering door voedingsfabrikanten aan te kaarten?  
 
Hebt u al overleg gehad met uw collega van Financiën aangaande een 
aantal accijnzen en heffingen, bijvoorbeeld op dranken en verpakkin-
gen, die maken dat de prijzen hoger liggen dan in andere landen?  
 
Hebt u al overleg gehad met uw collega-minister verantwoordelijk voor 
Landbouw over de bezorgdheden van de sector? We zien immers dat 
de prijzen daar lager zijn dan in onze buurlanden. 
 

04.02  Reccino Van Lommel 

(VB): Il ressort du rapport publié 
par l'Observatoire des prix que les 
prix des produits de marque sont 
plus élevés dans notre pays que 
chez nos voisins. En revanche, les 
consommateurs belges paient 
moins que les consommateurs des 
pays voisins pour les denrées ali-
mentaires non transformées, c'est-
à-dire tout ce qui provient de nos 
agriculteurs.  
 
Quelles conclusions le ministre 
tire-t-il de ce rapport? Quelles me-
sures compte-t-il prendre? 
 

04.03 Minister Pierre-Yves Dermagne: Uit de studie van het Prijzen-

observatorium blijkt dat merkproducten in België gemiddeld duurder 
zijn dan in onze buurlanden, maar dat onbewerkte voedingsmiddelen 
zoals groenten en fruit en huismerken goedkoper zijn. 
  
 

04.03  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: L'étude réalisée par l'Ob-
servatoire des prix révèle en effet 
qu'en moyenne, les produits de 
marques sont plus onéreux en Bel-
gique que chez nos voisins, mais 
que les denrées alimentaires non 
transformées, telles que les fruits 
et légumes, ainsi que les marques 
de distributeurs sont moins chères. 
 

La Belgique ne connait donc pas un problème généralisé de prix trop 
chers dans ses supermarchés. L'Observatoire montre que la concur-
rence fonctionne bien sur les produits de marques de distributeurs ainsi 
que sur les denrées alimentaires non transformées mais pas sur les 
produits de marque. C'est là que le bât blesse par rapport à nos pays 
voisins. C'est donc avant tout sur ces produits qu'il faut rendre les re-
lations commerciales plus équilibrées au bénéfice de l'agriculteur et du 
consommateur. Ce sera d'ailleurs un des sujets de la taskforce agroa-
limentaire organisée ce vendredi en tant que première réponse à la 
colère et à la frustration de nos agriculteurs par rapport à leurs condi-
tions de travail et à leurs revenus. 
 
Pour améliorer le fonctionnement du marché des produits de marque 
pour les consommateurs, un message d'information important doit leur 
être apporté. Les marques de distributeurs sont non seulement moins 

De supermarkten in België hante-
ren dus geen te dure prijzen. Het 
Observatorium toont aan dat de 
concurrentie goed werkt voor de 
huismerkproducten en onbewerkte 
voedingsmiddelen, maar niet voor 
de merkproducten. Het is voor 
deze producten dat we de handels-
betrekkingen evenwichtiger moe-
ten maken. Dit was het onderwerp 
van de vergadering van de task-
force voor de agrovoedingssector 
die vrijdag georganiseerd werd. De 
consumenten moeten erop gewe-
zen worden dat de huismerken 
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chères qu'à l'étranger mais aussi nettement moins chères que les pro-
duits de marque et souvent sans être de moindre qualité. On se sou-
vient que ces produits sont souvent produits dans les mêmes usines 
et entreprises que les grandes marques. Si les consommateurs font 
mieux jouer la concurrence en privilégiant plus souvent les marques 
de distributeurs, les prix baisseront également pour les produits de 
marque.  
 
Le rapport a également souligné la problématique des restrictions ter-
ritoriales de l'offre. Cette problématique d'importance pour l'avenir du 
marché intérieur européen sera mise en avant pendant la présidence 
belge du Conseil de l'Union européenne pour la mettre à l'agenda eu-
ropéen. En effet, c'est une des priorités de la présidence belge. C'est 
pour cette raison que nous avons fait désigner M. Enrico Letta, ancien 
président du Conseil italien, pour rédiger un rapport sur l'avenir du mar-
ché intérieur, sur son amélioration et sur les modifications nécessaires, 
notamment pour répondre à toute une série de défis, qu'il s'agisse de 
la transition verte, de la transition digitale mais également de l'accep-
tation des politiques européennes par l'ensemble de nos populations, 
en ce compris par celles et ceux qui les nourrissent. Il faudra avoir une 
préoccupation particulière en ce qui concerne le secteur de l'agriculture 
et le revenu du travail de nos agriculteurs. 
 

goedkoper zijn dan de merkpro-
ducten en vaak niet van mindere 
kwaliteit zijn. Die producten worden 
vaak in dezelfde fabrieken ge-
maakt. Als de consumenten de 
concurrentie laten spelen, zullen 
de prijzen van de merkproducten 
dalen. 
 
In het verslag werd de problema-
tiek van de territoriale leveringsbe-
perkingen, een kwestie die tijdens 
het Belgisch voorzitterschap onder 
de aandacht gebracht en op de Eu-
ropese agenda gezet zal worden, 
benadrukt. 
 
We hebben de heer Letta, gewe-
zen eerste minister van Italië, aan-
gesteld om een verslag op te stel-
len over de toekomst van de Euro-
pese interne markt. 
 

Wat uw fiscale vragen betreft, mijnheer Van Lommel, nodig ik u uit om 
deze te stellen aan mijn collega, de minister van Financiën. 
 

 

Il est clair que le rapport de l'Observatoire des prix lui a été transmis. 
 

 

04.04  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Merci, monsieur le ministre, pour 

votre réponse. Quelque chose de particulier m'interpelle dans votre ré-
ponse. C'est le fait que vous demandiez aux consommateurs de trou-
ver une solution à l'augmentation des prix des marques. Vous leur de-
mandez à eux de faire jouer la concurrence. 
 

04.04  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

U vraagt consumenten om een op-
lossing te vinden voor de stijgende 
prijzen door de concurrentie te 
doen spelen.  
 

04.05  Pierre-Yves Dermagne, ministre: J'ai dit que le changement de 

certains comportements des consommateurs est un des éléments qui 
peuvent faire pression sur l'industrie agro-alimentaire. C'est un des élé-
ments parmi d'autres. 
 

 

04.06  Nabil Boukili (PVDA-PTB): Oui. C'est exactement ce que 

j'avais compris. 
 

 

04.07  Pierre-Yves Dermagne, ministre: Je ne nie pas la responsabi-

lité du politique dans cette matière. 
 

 

04.08  Nabil Boukili (PVDA-PTB): C'est sur cela que je veux revenir. 

Oui, on est là pour protéger le consommateur et pas pour le mettre à 
contribution, ni prendre des décisions sur la manière dont il doit con-
sommer. On doit garantir que les produits qu'il va consommer soient 
au meilleur prix possible. Je pense que le politique a un rôle important 
à jouer en cette matière. Le rôle à jouer d'urgence aujourd'hui est agir 
sur la question de la TVA. On pourrait, par exemple, instaurer une TVA 
à 0 % sur les produits de première nécessité et sur les produits alimen-
taires. C'est une urgence sociale. Cela permettrait d'alléger la note 
pour le consommateur. C'est sur cela qu'il faut agir en priorité. Là, ce 
n'est pas le consommateur qui doit agir, mais le politique. C'est pour 
cela que je vous invite, vous et votre gouvernement, à mettre d'urgence 

04.08  Nabil Boukili (PVDA-PTB): 

Ik vind integendeel dat we hen 
moeten beschermen, in plaats van 
hen nog meer te doen bijdragen of 
hun te vertellen hoe ze moeten 
consumeren. Als antwoord op de 
koopkrachtcrisis moeten politici 
consumenten de beste prijzen ga-
randeren, bijvoorbeeld door een 
btw-tarief van 0 % in te voeren op 
basisproducten en voedingsmidde-
len. Dat is een dringende sociale 
noodzaak.  
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en application cette TVA à 0 % sur les produits alimentaires et de pre-
mière nécessité, pour répondre à la crise du pouvoir d'achat que con-
naissent les consommateurs aujourd'hui.   
 

04.09  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, dit is een 

beetje hetzelfde als daarnet. Er is een bepaald probleem en in dit geval 
zegt u dat het probleem bij de huismerken niet zo groot is. De kwaliteit 
daarvan is immers dezelfde als die van de merkproducten. Als de con-
sument dus de huismerken koopt, laten we de concurrentie spelen en 
zullen de prijzen van de merkproducten dalen. Dat was uw gedachte-
gang. Als dat uw conclusie is uit dat rapport, is dat natuurlijk niet met-
een de oplossing.  
 
Minister Clarinval heeft in zijn persmededeling wel de vinger op de 
wonde gelegd over een aantal zaken. Hij heeft het over de flexibiliteit 
van de arbeidsmarkt en een aantal taksen en accijnzen. U zegt dat dat 
voor uw collega van Financiën is. Ik vroeg u of u overleg hebt gehad 
met hem om dat rapport te bespreken en om te kijken of u daaraan iets 
kunt doen, maar u hebt daar niet op geantwoord en u zegt dat ik het 
aan hem moet vragen. Dat is niet correct. Het rapport van het Prijzen-
observatorium valt in het algemeen onder uw bevoegdheid, dus het is 
uw taak om in de schoot van de regering te bekijken wat er kan gebeu-
ren.  
 
Ik heb niet echt oplossingen gehoord, maar wel doorverwijzingen. U 
zegt dat Enrico Letta het rapport over de verbetering van de interne 
marktwerking zal schrijven … 
 

04.09  Reccino Van Lommel 

(VB): Selon le ministre, les prix des 
produits de marque baisseront 
lorsque les consommateurs achè-
teront les produits des distribu-
teurs, qui sont de même qualité. Ce 
n'est évidemment pas la solution. 
Dans son communiqué de presse, 
le ministre Carinval a mis le doigt 
sur la plaie et a parlé de la flexibilité 
du marché de l'emploi ainsi que 
d'une série de taxes et d'accises. 
Le ministre renvoie vers son col-
lègue, le ministre des Finances, 
alors que l'Observatoire des prix 
relève entièrement de ses compé-
tences et qu'il lui appartient dès 
lors d'examiner ce qu'il est possible 
de faire. 
 

De voorzitter: Gelieve af te ronden, mijnheer Van Lommel. 
 

04.10  Reccino Van Lommel (VB): We zullen daarover in de komende 

periode dus opnieuw debatteren, maar ik wil u toch vragen om in de 
schoot van de regering te bekijken wat er mogelijk is, zodat we niet 
overal individueel dezelfde vragen moeten stellen. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Eva Platteau aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De klacht van 

het Neutraal Syndicaat voor Zelfstandigen over Temu en de risico's van de app" (55041014C) 

05 Question de Eva Platteau à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "La plainte du 

Syndicat Neutre pour Indépendants concernant Temu et les risques de l'application" (55041014C) 
 

05.01  Eva Platteau (Ecolo-Groen): Temu is een Chinees e-commer-

ceplatform dat vorig jaar in België werd gelanceerd met een grootscha-
lige marketingcampagne. Na twee weken was het al de meest gedown-
loade shoppingapp. Temu biedt heel goedkope, soms zelfs gratis pro-
ducten aan, of producten met heel hoge kortingen. In de plaats van met 
geld betaalt men dan met data. Soms wordt er zelfs gevraagd om re-
clame te maken bij vrienden. Als vrienden iets kopen, krijg je bonussen. 
Dat is het businessmodel van Temu. 
 
Op korte termijn lijkt deze praktijk verlieslatend te zijn, maar op langere 
termijn kan het platform gerichter adverteren, zijn marktaandeel verg-
roten en eventueel ook winst maken door de verkoop van data. De app 
is vooral populair bij jongeren omdat men inspeelt op die groep door 
allerlei gadgets te verkopen en natuurlijk ook door de zeer lage prijzen. 
Door Temu te promoten bij vrienden, spelletjes te spelen of de app 

05.01  Eva Platteau (Ecolo-

Groen): Temu est une plateforme 
chinoise de commerce électro-
nique sur laquelle sont proposés 
des produits bon marché, voire 
gratuits, qui sont achetés avec des 
données. Il est demandé de faire 
de la publicité pour cette plate-
forme auprès des amis de l'utilisa-
teur, après quoi ce dernier reçoit 
des bonus lorsque ses amis achè-
tent un produit. Même si cette pra-
tique semble être déficitaire à court 
terme, la plateforme peut ainsi dif-
fuser des publicités plus ciblées, 
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simpelweg al meerdere keren op een dag te openen, kan men belonin-
gen verdienen, zoals kortingen of gratis spullen. 
 
Er zijn toch een aantal risico’s verbonden aan deze app. In de eerste 
plaats denk ik aan de kwaliteit van de producten. Die zou niet dende-
rend zijn. Ook zou er niet kunnen worden uitgesloten dat de producten 
gemaakt werden onder dwangarbeid. Vervolgens rijst de vraag of 
Temu niet de Europese privacyregels schendt, bijvoorbeeld door data 
te delen met de Chinese overheid of door data te verkopen aan derden 
zonder dat het daar toestemming voor gevraagd heeft. 
 
Daarom heeft vorig jaar het Neutraal Syndicaat voor Zelfstandigen 
(NSZ) een klacht ingediend bij de FOD Economie met de vraag om een 
onderzoek op te starten naar de mogelijk oneerlijke marktpraktijken 
van Temu.  
 
Ten slotte maak ik mij ook zorgen over de doelgroep. Het zijn immers 
vooral jongeren en kinderen van heel jonge leeftijd die worden aange-
sproken. Zijn zij zich voldoende bewust van de risico’s voor hun privacy 
en van het businessmodel? 
 
Heeft de FOD Economie de klacht van het NSZ onderzocht? Wat was 
de conclusie? Is er volgens u sprake van oneerlijke concurrentie en 
verkopen met verlies? Zo ja, zult u optreden tegen deze praktijken? In 
welke mate is het verantwoord dat kinderen data delen, dat kinderen 
zelfs worden aangespoord om reclame te maken bij hun vriendjes in 
ruil voor gratis of goedkope producten?  
 

accroître sa part de marché et 
éventuellement, faire des béné-
fices en vendant des données. 
L'application est surtout populaire 
auprès des jeunes. 
 
Il y a cependant anguille sous 
roche. Les produits sont semble-t-il 
d'une qualité douteuse et il n'est 
pas exclu qu'ils soient fabriqués 
par des personnes en travail forcé. 
Des questions se posent égale-
ment quant à la conformité aux 
règles européennes en matière de 
respect de la vie privée. Le groupe 
cible, à savoir les enfants et les 
jeunes, sont-ils bien conscients 
des risques? Le Syndicat Neutre 
pour Indépendants (SNI) a déjà dé-
posé une plainte auprès du 
SPF Économie et a demandé de 
lancer une enquête pour pratiques 
du marché déloyales. Cette plainte 
a-t-elle déjà été examinée? Le mi-
nistre va-t-il, le cas échéant, inter-
venir? Est-il bien raisonnable que 
des enfants partagent des données 
et soient incités à faire de la publi-
cité auprès de leurs copains en 
échange de produits gratuits ou 
bon marché? 
 

05.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Temu is een online webshop 

die geregistreerd staat in Ierland. Hun strategie is inderdaad geba-
seerd op gamification, aanbevelingsalgoritmes die aanzetten tot 
dwangmatig kopen, advertenties via sociale media en influencers en-
zovoort. Momenteel heeft de Economische Inspectie twaalf meldingen 
gekregen die zeer divers van aard waren en die onvoldoende basis 
bieden voor een onderzoek.  
 
Het onderwerp werd besproken tijdens een vergadering met het CPC-
netwerk waarbij de Economische Inspectie aanwezig was. Een ana-
lyse van het platform op Europees niveau is de meest geschikte oplos-
sing volgens mij, aangezien het bedrijf in Ierland gevestigd is en buiten 
de Belgische grenzen actief is. Ik ben van plan de Europese Commis-
sie op te roepen hier meteen iets aan te doen. Via kinderen data delen 
of reclame maken in ruil voor gratis of goedkope producten kan inder-
daad worden beschouwd als een ongeoorloofde beïnvloeding van het 
economische gedrag in de ruime zin.  
 
Ik wijs in dit kader ook op het expliciete verbod qua agressieve han-
delspraktijken om kinderen er in reclame rechtstreeks toe aan te zetten 
om geadverteerde producten te kopen of om hun ouders of andere vol-
wassenen ertoe te overhalen die producten voor hen te kopen.  
 
De Economische Inspectie is niet bevoegd om te oordelen of de goe-
deren die Temu verkoopt vervaardigd werden onder dwangarbeid. In 
het kader van het Belgische voorzitterschap werk ik aan een akkoord 

05.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Temu est enregistrée en 
Irlande. La stratégie de la plate-
forme repose sur des algorithmes 
qui incitent aux achats compulsifs 
ainsi que sur des publicités via les 
réseaux sociaux et des influen-
ceurs. L'inspection économique a 
déjà reçu 12 signalements, mais 
ceux-ci ne constituent pas une 
base suffisante pour ouvrir une en-
quête. La question a déjà été sou-
levée lors d'une réunion avec le 
Réseau de coopération en matière 
de protection des consommateurs. 
L'Europe est l'échelon le plus ap-
proprié pour aborder ce problème. 
J'inviterai la Commission euro-
péenne à entreprendre des ac-
tions. Utiliser des enfants pour par-
tager des données ou faire de la 
publicité en échange de produits 
gratuits ou bradés peut être consi-
déré comme une influence illicite 
du comportement économique au 
sens large. En outre, les pratiques 
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in triloog over een richtlijn om dwangarbeid aan te pakken.  
 

commerciales agressives sont ex-
plicitement interdites.  
 
En ce qui concerne le travail forcé 
potentiel, l'inspection économique 
n'est pas compétente en la ma-
tière. Dans le cadre de la prési-
dence belge, je planche sur un ac-
cord en trilogue sur une directive 
visant à lutter contre ce phéno-
mène. 
 

05.03  Eva Platteau (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, ik ben blij 

met uw antwoord, omdat u, net zoals ik, het probleem echt erkent. U 
zegt dat er twaalf meldingen binnengekomen zijn en dat dit onvol-
doende was voor een onderzoek. Maar ik ben blij om te horen dat u 
het Europees zult aankaarten en dat u de Europese Commissie ertoe 
zult aanzetten om iets te doen aan deze praktijken.  
 
Daarbij ben ik ook blij dat u verwijst naar het ertoe aanzetten van kin-
deren om reclame te maken. Dat lijken me inderdaad ongeoorloofde 
praktijken. Zelf heb ik een zoon van 11 jaar. Hij sprak mij erover aan 
en vroeg me om meer uitleg. Hij zei dat vrienden van hem hem vroegen 
om dingen te kopen, en dat hij reclame moest maken bij vrienden. Toen 
heb ik hem gewaarschuwd om dit beter niet te doen. Niet alle ouders 
zullen dit doen of zijn op de hoogte. Daarom ben ik blij dat u het op 
Europees niveau zult aankaarten en dat u ook verwijst naar de triloog 
rond dwangarbeid die er op dat niveau gevoerd wordt in het kader van 
de zorgplichtwet. Daar zijn wij als groene fractie ook zeker voorstander 
van.  
 
Ik dank u voor uw antwoorden en wens u verder veel succes.  
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Melissa Depraetere aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "Woon-

kredieten voor panden met een slecht EPC-label" (55041060C) 

06 Question de Melissa Depraetere à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les crédits 

habitation pour les biens ayant un PEB médiocre" (55041060C) 
 

06.01  Melissa Depraetere (Vooruit): Mijnheer de voorzitter, mijnheer 

de minister, verschillende lokale overheden proberen de strijd aan te 
gaan met huisjesmelkers en het verhuren en verkopen van onge-
schikte woningen. Deze woningen worden namelijk ook vaak verhuurd 
en verkocht aan kwetsbare gezinnen. 
 
Eigenaars brengen hun panden op de markt, omdat ze de woningen 
niet meer mogen verhuren (onbewoonbaar) en hun woning ook niet 
meer willen renoveren. Dit zorgt voor een neveneffect dat heel wat 
(kwetsbare) gezinnen omwille van de goedkope aankoopprijs (vaker 
goedkoper dan huur) de slechte woning kopen maar geen rekening 
houden met de renovatieverplichting die in Vlaanderen van kracht is 
sinds begin 2023. 
 
Men sluit een lening af bij een bank voor de aankoopprijs, zonder re-
kening te houden met de hoge renovatiekosten. In de meeste gevallen 
is er helemaal geen marge over om de nodige renovatie te financieren. 

06.01  Melissa Depraetere 

(Vooruit): Divers pouvoirs locaux 
tentent de s'attaquer aux mar-
chands de sommeil dans le but de 
lutter contre la location et la vente 
de logements inadéquats, souvent 
à des familles vulnérables. Lors-
qu'elles désirent acquérir un tel lo-
gement, ces dernières s'adressent 
à une banque pour contracter un 
emprunt qui couvre le prix d'achat, 
sans tenir compte des rénovations 
onéreuses qu'impose la législation. 
 
Le cadre légal actuel oblige-t-il suf-
fisamment les banques à prendre 
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In de ergste gevallen kopen mensen een huis waar ze niet in kunnen 
wonen omwille van vocht, geen verwarming,…. en hebben ze zelfs niet 
de middelen om de meest prangende zaken aan te pakken. Bovendien 
lopen ze het risico om beboet te worden wegens het niet tijdig renove-
ren naar label D of beter (binnen de 5 jaar). 
 
Daarom heb ik volgende vragen: 
 
Verplicht het huidige wettelijke kader de banken voldoende om bij het 
toekennen van woonkredieten ook rekening te houden met de renova-
tieplicht voor panden met EPC-label E of F? Zo neen, is er geen wet-
telijk ingrijpen nodig volgens u? 
 
Zijn er hier reeds klachten over? Zo ja, welke en hoeveel? 
 
Welke zijn de richtlijnen van de NBB sinds de inwerkingtreding van de 
renovatieplicht? 
 

également en considération l'obli-
gation de rénovation des bâtiments 
ayant un score PEB E ou F lors de 
l'octroi de crédits au logement? 
Dans la négative, cet aspect ne de-
vrait-il pas être réglé par la législa-
tion? Des plaintes relatives à ce 
problème ont-elles déjà été dépo-
sées? En quoi consistent les direc-
tives de la Banque nationale de 
Belgique (BNB) depuis l'instaura-
tion de l'obligation de rénovation? 
 

06.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mevrouw Depraetere, de ver-

plichte kredietwaardigheidsanalyse moet rekening houden met alle 
elementen die de terugbetalingscapaciteiten van de consument nega-
tief kunnen beïnvloeden, zowel huidige als toekomstige die op dat mo-
ment gekend kunnen zijn, en dus ook met de renovatieplicht. Het kre-
diet moet dus geweigerd worden als de kredietgever oordeelt dat de 
renovatieplicht het voor de consument onmogelijk zal maken om het 
krediet tijdig terug te betalen. Er zijn ook richtlijnen van de Europese 
Bankautoriteit (EBA) die dat ondersteunen. Momenteel is er geen wets-
ontwerp in voorbereiding over dit onderwerp. De Economische Inspec-
tie heeft hierover nog geen klachten ontvangen. 
 
De Nationale Bank van België verwijst naar de voornoemde EBA-richt-
lijnen, die werden omgezet in een omzendbrief van 20 juli 2021. De 
Nationale Bank merkt verder op dat kopers in een aankoopbod meer 
en meer rekening houden met de energie-efficiëntie om budget vrij te 
houden voor de energierenovatie. 
 
In het kader van het risicobeheer verplicht de Nationale Bank de ban-
ken om rechtstreeks rekening te houden met de energieprestatie van 
woningen die in onderpand van een lening worden gegeven, zoals be-
schreven in een omzendbrief van december 2020. 
 

06.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: L'évaluation obligatoire 
de la solvabilité doit prendre en 
compte tous les éléments suscep-
tibles d'affecter négativement la 
capacité de remboursement du 
consommateur, qu'ils soient ac-
tuels ou futurs, et doit dès lors 
aussi tenir compte de l'obligation 
de rénovation. Si cette dernière 
empêche le consommateur de 
rembourser son crédit à temps, le 
crédit doit être refusé. Les direc-
tives de l'Autorité bancaire euro-
péenne (ABE) vont dans ce sens. 
Aucun projet de loi à ce sujet n'est 
actuellement en préparation et 
l'Inspection économique n'a pas 
encore reçu de plaintes.  
 
La BNB se réfère aux directives de 
l'ABE telles qu'elles ont été trans-
posées dans une circulaire du 
20 juillet 2021 et fait remarquer que 
les acheteurs doivent de plus en 
plus souvent tenir compte d'une 
éventuelle rénovation énergétique 
lorsqu'ils font une offre. La BNB im-
pose aux banques de prendre di-
rectement en compte la perfor-
mance énergétique des habitations 
données en garantie d'un prêt. 
 

06.03  Melissa Depraetere (Vooruit): Mijnheer de voorzitter, mijnheer 

de minister, het is niet zo vreemd dat er nog geen officiële klachten 
zijn, want de renovatieplicht is nog niet zo heel lang in voege in Vlaan-
deren. Een aantal mensen meldt echter nu al dat een bank daarmee 
niet zo correct omgaat en niet zo correct informeert. Dat leidt ertoe dat 
zij eigenlijk te weinig geleend hebben om die woning aan te passen 
aan de normen zoals die vandaag bestaan. Het is goed van u te horen 

06.03  Melissa Depraetere 

(Vooruit): Bien que l'obligation de 
rénovation ne soit pas en vigueur 
depuis très longtemps en Flandre, 
plusieurs personnes signalent déjà 
qu'une certaine banque ne les in-
forme pas toujours correctement à 
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dat het wel degelijk verplicht is volgens de wet om correct en volledig 
te informeren. 
 

ce sujet. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Reccino Van Lommel aan Pierre-Yves Dermagne (VEM Economie en Werk) over "De 

bankdiensten" (55041082C) 

07 Question de Reccino Van Lommel à Pierre-Yves Dermagne (VPM Économie et Travail) sur "Les 

services bancaires" (55041082C) 
 

07.01  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, volgens een 

studie van de FOD Economie zijn de kosten die de banken aanrekenen 
in de voorbije vijf jaar sneller gestegen dan de inflatie. Wij zien dat 
bankrekeningen die vroeger gratis waren dat nu niet meer zijn. Er zijn 
banken die voortaan 25 euro vragen voor een kaartlezer. Ook de prijs 
van de uittreksels en het versturen ervan is verhoogd, en dergelijke 
meer. 
 
Echter, hoewel de kosten stijgen, krijgt de consument niet noodzakelijk 
ook een betere dienstverlening. Ik heb dat in het verleden al vaker ge-
zegd. Wij zien bankkantoren verdwijnen uit het straatbeeld. Mensen 
die bellen naar de bank krijgen te maken met lange wachttijden. Het is 
ook niet eenvoudig een fysieke afspraak te maken. Het gaat dan niet 
alleen om ouderen, maar bijvoorbeeld ook om jongeren die een woon-
krediet willen afsluiten en die een fysieke afspraak nodig hebben. Het 
blijkt allemaal niet zo evident te zijn. 
 
Mijnheer de minister, ik vraag mij af welke maatregelen u zult treffen 
om de duurdere tarieven die de banken aanrekenen te doen resulteren 
in een betere dienstverlening. Hebt u hierover overlegd met de ban-
kensector? Welke voorstellen zult u doen om de digitaal minder onder-
legde klanten te ondersteunen? 
 

07.01  Reccino Van Lommel 

(VB): Au cours de ces cinq der-
nières années, les frais bancaires 
ont augmenté plus vite que l'infla-
tion. Pour autant, le consommateur 
ne bénéficie pas nécessairement 
d'un meilleur service. Les agences 
bancaires disparaissent du pay-
sage, les personnes qui appellent 
les banques font face à de longues 
files d'attente, les jeunes qui sou-
haitent conclure un crédit hypothé-
caire éprouvent des difficultés à 
obtenir un rendez-vous physique 
en agence, etc. 
 
Quelles mesures le ministre pren-
dra-t-il pour que la hausse des ta-
rifs se traduise par un meilleur ser-
vice? S'est-il déjà concerté avec le 
secteur à ce sujet? Comment 
tente-t-il d'aider les clients moins 
habitués aux outils numériques? 
 

07.02 Minister Pierre-Yves Dermagne: Mijnheer Van Lommel, ik dank 

u voor uw vragen. 
 
Ik wil u eraan herinneren dat wij de universele bankdienst hebben in-
gevoerd, die voor de niet-digitale consument een aantal bankdiensten 
garandeert tegen een geplafonneerde prijs. Wij hebben ook stappen 
ondernomen om de concurrentie tussen de banken te vergroten en om 
de banken aan te moedigen diensten met een betere prijs-kwaliteitver-
houding aan te bieden. Zo is er bijvoorbeeld de hervorming van de  
hypothecaire kredieten. 
 
Wij overwegen ook andere maatregelen, zoals het opleggen van stren-
gere sancties voor banken die hun klanten verplichten ook een zicht-
rekening te openen bij de instelling waar zij een spaarrekening willen 
openen. Maar ik sta open voor andere voorstellen om de concurrentie 
tussen de grote banken te stimuleren en om hun prijs-kwaliteitverhou-
ding te verbeteren. 
 

07.02  Pierre-Yves Dermagne, 

ministre: Le gouvernement a ins-
tauré le service bancaire universel, 
qui garantit au consommateur non 
numérique plusieurs services ban-
caires à un prix plafonné. Plusieurs 
mesures ont également été prises 
pour renforcer la concurrence entre 
les banques et les inciter à offrir un 
meilleur rapport qualité-prix. Les 
crédits hypothécaires, par 
exemple, ont été réformés. 
 
Nous envisageons des sanctions 
plus sévères à l'encontre des 
banques qui obligent leurs clients à 
ouvrir un compte à vue dans l'éta-
blissement où ils souhaitent un 
compte d'épargne. Je suis ouvert à 
toute proposition visant à favoriser 
la concurrence entre les grandes 
banques et à améliorer leur rapport 
qualité-prix. 
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07.03  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de minister, u heb ver-

wezen naar de universele bankdienst voor mensen die digitaal minder 
onderlegd zijn. Dat klopt uiteraard. U zei echter dat u hebt geprobeerd 
om de concurrentie te verhogen door de hervorming van hypothecaire 
kredieten, onder meer door strengere sancties te overwegen voor het 
aan elkaar koppelen van bepaalde zaken.  
 
Ik denk dat het erg belangrijk is dat u met de sector zult samenzitten, 
aangezien die prijzen steeds meer stijgen terwijl de kwaliteit van de 
dienstverlening niet evenredig meestijgt. Het is niet normaal dat jonge 
mensen niet gemakkelijk een fysieke afspraak kunnen maken voor het 
bekomen van een hypothecair krediet of om vragen te stellen over een 
aantal zaken. Febelfin geeft aan dat men zware investeringen in veilig-
heid en digitalisering heeft gedaan, maar in ruil daarvoor wordt er be-
zuinigd en zijn er veel bankkantoren gesloten.  
 
Die prijsstijgingen zijn niet in verhouding. U hebt gezegd dat u onder-
zoekt welke maatregelen mogelijk zijn en daarvoor zou u met die men-
sen moeten samenzitten om hun tekst en uitleg te vragen over die sterk 
gestegen tarieven. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 55041219C van mevrouw Van Bossuyt wordt omgezet in een schriftelijke vraag, 
net als vraag nr. 55041282C van mevrouw Houtmeyers. De andere vragen worden verdaagd naar een vol-
gende vergadering. 
 
We starten nu met de vragen aan staatssecretaris Dermine. 
 

08 Vraag van Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Weten-

schapsbeleid) over "De kosten van de website over het Belgische relanceplan" (55040220C) 

08 Question de Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique 

scientifique) sur "Le coût du site internet relatif au plan de relance belge" (55040220C) 
 

08.01  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, we heb-

ben in het verleden al gesproken over uw mooie, toegankelijke en 
goede website, met veel informatie en transparantie over de besteding 
van de middelen. Tijdens de vorige commissie hebben we zelfs wat 
met de website geëxperimenteerd. Hoeveel kost die website? 
 

08.01  Sander Loones (N-VA): 

Quel est le coût du beau site web 
du secrétaire d'État, lequel offre un 
inventaire clair de l'affectation des 
moyens? 
 

08.02 Staatssecretaris Thomas Dermine: Mijnheer Loones, wat de 

kosten van de website betreft, ben ik zo vrij de informatie te verduide-
lijken die u uit het antwoord van mijn collega Pierre-Yves Dermagne op 
uw schriftelijke vraag nr. 1322 moet hebben gehaald. Het bedrag van 
529.000 euro dat u noemt, komt overeen met het totaalbedrag dat is 
betaald voor communicatiewerkzaamheden rond het herstelplan in het 
kader van de begroting 2021, niet alleen voor de website. 
 
Wat de website zelf betreft, zouden we, rekening houdende met de 
bedragen voor 2021, 2022 en 2023, uitkomen op een totaal van 
270.000 euro, uitgesplitst in een aantal grote posten, zoals 25.000 euro 
voor architecture design en 55.000 euro voor project management en 
initial development. De tabel bevat allerlei posten en ik kan u die met 
plezier bezorgen.  
 
Voor de volledigheid deel ik u mee dat de website tot 2026 online zal 

08.02  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Le montant de 529 000 
euros, communiqué par le ministre 
Dermagne en réponse à une  
question précédente de 
M. Loones, couvre toutes les ac-
tions de communication autour du 
plan de relance dans le budget 
2021, et pas seulement le site web. 
Le site web a coûté 270 000 euros 
de 2021 à 2023. Cela inclut toutes 
sortes de dépenses, que je peux 
fournir dans un tableau par écrit. Le 
site web restera en ligne jusqu'en 
2026 et coûtera encore environ 
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staan. Wij zullen de komende drie jaar dus nog voor ongeveer 
50.000 euro extra kosten hebben voor updates, onderhoud en hosting. 
Ik hoop dat mijn antwoord duidelijk is. 
 

50 000 euros au cours des 3 pro-
chaines années. 
 

08.03  Sander Loones (N-VA): Uw antwoord was klaar en duidelijk. 

Misschien moet hij zelfs nog langer online blijven. We begrijpen immers 
dat er Europees wel debatten worden gevoerd om soortgelijke pro-
jecten nog eens in te voeren.  
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Weten-

schapsbeleid) over "De bijgewerkte versie van het Nationaal Plan voor Herstel en Veerkracht" 
(55040540C) 

09 Question de Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique 

scientifique) sur "La version actualisée du Plan national pour la reprise et la résilience" (55040540C) 
 

09.01  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, het is 

gebruikelijk als er nieuwe teksten komen om te vragen om deze te be-
zorgen aan het Parlement. De ministerraad heeft op 22 december een 
en ander beslist, maar behoudens mijn vergissing zijn deze documen-
ten nog niet aan het Parlement bezorgd. Ik vond het ook niet onmid-
dellijk op uw website. 
 

09.01  Sander Loones (N-VA): Le 

22 décembre, le Conseil des mi-
nistres a pris certaines décisions 
concernant le Plan national pour la 
reprise et la résilience, mais les do-
cuments y afférents n'ont pas en-
core été transmis au Parlement. Je 
ne les ai pas non plus retrouvés sur 
le site internet. 
 

09.02 Staatssecretaris Thomas Dermine: Ik kan inderdaad bevesti-

gen dat de regering op 22 december 2023 kennis heeft genomen van 
een herziene versie van het plan, zoals goedgekeurd door de minister-
raad en het Overlegcomité eind juli. 
 
In het kader van de evaluatie van het herziene plan tijdens de zomer 
zijn de Europese Commissie en de Belgische overheid blijven samen-
werken op technisch vlak. Uit de eerste brief met opmerkingen van de 
Europese Commissie van 3 augustus 2023 bleek in het bijzonder dat 
twee federale projecten die waren voorgesteld voor opname in het RE-
PowerEU-hoofdstuk grote problemen opleverden met betrekking tot de 
ontvankelijkheid. Het eerste problematische project was het DRFM-
project (to support building renovation), een project van 4 miljoen euro. 
De timing van de te leveren prestaties voldeed niet aan de wensen van 
de Commissie. Het tweede project was protecting energy supply infra-
structure in the North Sea, voor 1 miljoen euro. Het project leek niet in 
aanmerking te komen voor de REPowerEU-doelstellingen.  
 
Rekening houdend met deze opmerking van de Europese Commissie 
zijn deze twee projecten vervangen door een subproject voor  
spoorweginfrastructuur. Dit was aanvankelijk gepland als onderdeel 
van het herstelplan buiten het kader van REPowerEU en zal uiteindelijk 
integraal deel uitmaken van dat REPowerEU-hoofdstuk. De twee ver-
vangen projecten zijn echter opgenomen in het kader van de herschik-
king van de kredieten van het herstelplan buiten de RRF na de begro-
tingsvoorbereiding voor 2024 en worden gefinancierd met traditionele 
begrotingsmiddelen. Dit is een notificatie van 13 oktober 2023. 
 
De regering heeft in het kader van dit dossier ook de nieuwe financiële 

09.02  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Le 22 décembre 2023, 
le gouvernement a en effet exa-
miné la version actualisée du plan, 
tel qu'il avait été approuvé fin juillet 
par le Conseil des ministres et le 
Comité de concertation. La Com-
mission européenne et le gouver-
nement belge ont poursuivi l'éva-
luation du plan révisé au cours de 
l'été et ont continué à collaborer sur 
le plan technique. La Commission 
nous a fait savoir que deux projets 
lui posaient un problème: pour l'un, 
la Commission avait des commen-
taires quant au calendrier et pour 
l'autre, quant aux objectifs. Ces 
deux projets ont entre-temps été 
remplacés par un sous-projet 
d'infrastructure ferroviaire. Les 
deux projets remplacés ont toute-
fois été repris dans le cadre de la 
réaffectation des crédits du plan de 
relance en dehors de la facilité 
pour la reprise et la résilience à la 
suite de la préparation du budget 
2024, et seront financés par des 
ressources budgétaires tradition-
nelles classiques. Le gouverne-
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aspecten van het herziene plan goedgekeurd, met name het betalings-
plan waarop ik zo dadelijk zal terugkomen, de definitieve verdeling van 
de middelen tussen de entiteiten van ons land en de verdeling van de 
voorfinanciering tussen de entiteiten. Deze elementen zijn opgenomen 
in het plan dat in alle transparantie op onze website is gepubliceerd. 
 
Tot slot bevat het dossier een punt over de opvolging van de federale 
en de Europese auditrapporten. Er is aan de betrokken ministers ge-
vraagd om hieraan gevolg te geven. 
 

ment a approuvé le plan de paie-
ment. 
 
Le gouvernement a également ap-
prouvé les nouveaux aspects fi-
nanciers du plan révisé – c'est-à-
dire le plan de paiement – ainsi que 
la répartition définitive des moyens 
et du préfinancement entre les en-
tités de notre pays. Ces éléments 
figurent dans le plan, qui est repris 
sur notre site web. 
 
Le dossier comprend également un 
point sur les rapports d'audit fédé-
raux et européens. Les ministres 
concernés ont été invités à y don-
ner suite. 
 

09.03  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, dan moet 

ik nog eens op uw website kijken waar dat precies staat, want ik vond 
het daar niet terug. Ik begrijp dat het dus vooral ter vervanging van die 
twee projecten is, wat ik wel kan begrijpen, gelet op de Europese con-
troles die worden uitgevoerd. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

10 Samengevoegde vragen van 

- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De RRF-betalingsaanvraag" (55040690C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De uitbetaling van de RRF-subsidies" (55040850C) 
- Gaby Colebunders aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Het Europese relancegeld en de pensioenhervorming" (55040889C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Nieuws van de Europese Commissie inzake de relancegelden" (55040908C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De kern van 19 januari 2024 en de pensioenhervorming" (55040909C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Het oordeel van de Europese Commissie inzake de relancegelden" (55040910C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Het relanceplan en de impact op de deelstaten" (55040912C) 
- Sander Loones aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "Het relanceplan en de Europese betalingsaanvragen" (55040913C) 
- Reccino Van Lommel aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en 
Wetenschapsbeleid) over "De uitbetaling van de middelen uit de Recovery and Resilience Facility 
(RRF)" (55041226C) 
- Marco Van Hees aan Thomas Dermine (Relance, Strategische Investeringen en Wetenschapsbeleid) 
over "De opschorting van de storting van de Europese fondsen" (55041293C) 

10 Questions jointes de 

- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "La demande de paiement des subventions de la FRR" (55040690C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "Le versement des subventions de la FRR" (55040850C) 
- Gaby Colebunders à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Les moyens du plan de relance européen et la réforme des pensions" (55040889C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
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sur "Les nouvelles de la part de la Commission européenne à propos des fonds de relance" 
(55040908C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "Le kern du 19 janvier 2024 et la réforme des pensions" (55040909C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "L'avis de la Commission européenne en ce qui concerne les fonds de relance" (55040910C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "Le plan de relance et l'incidence sur les entités fédérées" (55040912C) 
- Sander Loones à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "Le plan de relance et les demandes de paiement européennes" (55040913C) 
- Reccino Van Lommel à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique 
scientifique) sur "Le versement des moyens de la facilité pour la reprise et la résilience (FRR)" 
(55041226C) 
- Marco Van Hees à Thomas Dermine (Relance, Investissements stratégiques et Politique scientifique) 
sur "La suspension de versement des fonds européens" (55041293C) 
 

10.01  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de voorzitter, ik zal mijn vra-

gen samenvatten in een aantal blokjes. 
 
Ik wil graag eerst wat factuele informatie krijgen over waar wij staan in 
vergelijking met andere landen. Daarna volgen de eerste vragen.  
 
Zo'n 20 van de 27 landen hebben hun eerste betalingsaanvraag ge-
kregen. Dat gaat dus niet over het voorschot, maar over de eerste aan-
vraag. 17 landen van de 27 zitten al aan hun tweede of derde aan-
vraag. Ze hebben het geld dus nog niet, maar ze hebben de aanvraag 
wel al gedaan. Dat betekent dus dat we niet in de kopgroep zitten. 
 
Kunt u dat bevestigen? Waar bevinden we ons in het Europese pelo-
ton? Hoeveel landen moeten er nog een eerste betalingsaanvraag in-
dienen en het geld krijgen? Welke landen staan al verder? 
 
Mijn tweede vraag gaat over hoe het staat met het dossier. Dit dossier 
gaat immers al een tijdje mee. Er was de pensioenhervorming in juli 
vorig jaar. In september werd de betalingsaanvraag ingediend waarna 
u midden oktober een reeks vragen hebt ontvangen van de Europese 
Commissie. Eind oktober heeft de regering daarop geantwoord. Op 
31 oktober kwamen er opnieuw vragen van de Commissie, die u op 
7 november hebt beantwoord.  
 
Kunt u ons die informatie bezorgen? Ik heb de analyse van de Euro-
pese Commissie van eind oktober te pakken gekregen, maar de meest 
recente heb ik niet. Kunnen die documenten van de Europese Com-
missie bezorgd worden, zodat we kunnen zien waarover zij specifiek 
vragen stellen? Straks zult u immers antwoorden geven en zeggen dat 
het over de audit en de pensioenhervorming gaat. Het is echter niet dat 
ik u niet geloof, maar ik zou graag die documenten zien. Er moeten 
toch verslagen en brieven zijn van de Europese Commissie aan u en 
uw diensten? Het is maar logisch dat in de staat waarin we ons nu 
bevinden die documenten worden bezorgd aan het Parlement. Ik wil u 
dus vragen om dat te doen. 
 
Het derde blok gaat over de inhoud. Uit wat ik bijeen kon sprokkelen 
– u weet natuurlijk veel meer – heb ik begrepen dat er nog altijd twee 
grote problemen zijn: de pensioenhervorming, waarvan we nog niet 
weten of de Europese Commissie die goedkeurt, en de audit. 
 
Wat betreft die audit is de Commissie een vreemd parcours aan het 

10.01  Sander Loones (N-VA): 

Quelque 20 des 27 États membres 
ont déjà obtenu leur première de-
mande de paiement dans le cadre 
des fonds de relance européens, et 
17 d'entre eux en sont déjà à leur 
deuxième, voire troisième de-
mande. Le secrétaire d'État peut-il 
confirmer que nous ne faisons pas 
partie du peloton de tête euro-
péen? 
 
En juillet de l'année dernière, il y a 
eu la réforme des pensions. La de-
mande de paiement a été introduite 
en septembre, et en octobre, la 
Commission européenne a trans-
mis un certain nombre de ques-
tions à notre pays. Quelles étaient 
ces questions spécifiques et quelle 
a été la réponse du secrétaire 
d'État? Ces documents peuvent-ils 
être remis au Parlement? 
 
Les problèmes concernent la ré-
forme des pensions, dont nous ne 
savons pas encore si la Commis-
sion européenne l'approuvera, et la 
procédure d'audit, dont il a d'abord 
été dit qu'elle devrait être renforcée 
à l'avenir, mais qui devrait à pré-
sent être mise en place immédiate-
ment. Le secrétaire d'État peut-il 
clarifier ce point? 
 
À en croire la presse, le secrétaire 
d'État a lui-même appelé à une 
pause parce que certains éléments 
n'évolueraient pas dans le sens 
voulu. Comment la décision a-t-elle 
été prise d'interrompre pour le mo-
ment la tranche de paiement d'un 
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rijden. Als ik het goed volg, dan was men het er aanvankelijk over eens 
om de audit as is te valideren, op voorwaarde dat de auditprocedure in 
de toekomst verstrengd wordt met enkele bijkomende voorwaarden. 
Dan kon men tenminste vooruit voor wat de eerste betalingsaanvraag 
betreft. Nu blijkt dat de Commissie daarop terugkomt. De verstrenging 
geldt namelijk niet voor de toekomst, maar wel voor nu onmiddellijk. 
Daardoor wordt de drempel om de auditfuncties te kunnen vervullen 
enkel verhoogd.  
 
Deze problemen komen voor bij alle overheden in dit land, niet alleen 
op federaal vlak maar ook op het niveau van de deelstaten. Kunt u 
verduidelijken hoe een en ander nu precies in elkaar zit, liefst met do-
cumentatie? Wat verlangt de Europese Commissie van ons? Waarom 
lijkt zij zaken te willen toevoegen waarin initieel niet voorzien was?  
 
Wat betreft de pensioenhervorming, kunt u daarover ook al informatie 
delen met het Parlement? Welke richting gaat dat precies uit?  
 
Mijn derde vraag gaat over de timing en de impact. U hebt zelf op de 
pauzeknop geduwd, als we de kranten mogen geloven. U vindt dat het 
niet de goede richting uitgaat, dus duwt u even de pauzeknop in om te 
kijken of er eerst nog aan een aantal zaken voldaan kan worden alvo-
rens verder te gaan met het betalingsproces. Het gaat om de eerste 
betalingsschijf van ruim 800 miljoen die er niet komt. Hoe is dat precies 
gebeurd? Hebt u dat beslist? Is dat gebeurd op vraag van de Europese 
Commissie? Wat is de rol van de andere spelers in dit spel? 
 
Ik heb een laatste vraag over de toekomst. In het kader van uw be-
leidsnota hebben we elkaar hier op 1 oktober 2023 gesproken. Toen 
was uw antwoord dat het normaal gezien wel in orde zou komen tegen 
het einde van het jaar. Intussen zijn we februari 2024. U zei toen ook 
dat we een turbo-effect zouden kunnen toepassen voor de volgende 
betalingsaanvragen. Zodra de eerste binnen is, kunnen we vaart ma-
ken met de rest. Wil dit dan zeggen dat de pauzeknop op alle vlakken 
ingedrukt is? 
 
Tot slot, een kleine vraag – ik zal het debat daarover nog voeren met 
de staatssecretaris voor Begroting of met de minister van Financiën: 
wat is de budgettaire impact?  
 
Dat wij die centen niet krijgen, werd in de begroting gecompenseerd 
doordat u de voorfinanciering deels zelf geregeld hebt, via een soort 
provisie. U schiet het geld voor in afwachting van het Europese geld 
dat moet binnenkomen. Dat brengt natuurlijk enige kosten mee om zo'n 
systeem op te zetten. Hoe zit dat precies ineen? Lopen die kosten op? 
Zijn zij beheersbaar? Zijn de vertraging en de budgettaire impact van 
het nog niet ontvangen van die 800 miljoen ingecalculeerd? 
 

peu plus de 800 millions d'euros? 
En va-t-il de même pour l'ensemble 
des demandes de paiement sui-
vantes? Dans le budget, cette ab-
sence de fonds a été compensée 
en réglant partiellement le préfi-
nancement, mais cette technique 
entraîne évidemment des coûts. 
Quelle est l'incidence budgétaire 
de cette opération? 
 

De voorzitter: Er was hierover ook een vraag van de heer Colebunders, maar hij is niet aanwezig. 
 

10.02  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, toen 

wij hierover vorige keer van gedachten wisselden, had u vrij veel ver-
trouwen in de goede afloop van het plan dat u had ingediend bij de 
Europese Commissie. Nu stellen wij vast dat er opnieuw vertraging is 
opgetreden. U had erop gerekend bijna 850 miljoen te krijgen in janu-
ari. Ondertussen dreigt die termijn opgeschoven te zullen worden naar 
mei of misschien zelfs later. De Europese Commissie heeft dat dossier 
op pauze gezet via de procedure stop-the-clock. U geeft aan dat het 

10.02  Reccino Van Lommel 

(VB): La dernière fois que nous 
avons abordé le sujet, le secrétaire 
d'État était encore très confiant 
dans l'issue favorable du plan sou-
mis à la Commission européenne. 
Il comptait sur le versement de 
850 millions d'euros en janvier, 
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dossier vastzit wegens het UBO-register. 
 
Er is altijd wel een nieuwe kink in de kabel. Er is altijd wel een nieuwe 
reden waarom die uitbetaling wordt opgeschort. Wij stellen echter vast 
dat vele andere Europese landen ondertussen niet enkel een eerste 
maar ook een tweede schijf uitbetaald kregen, terwijl wij nog altijd aan 
het wachten zijn op de eerste schijf. 
 
De collega heeft er daarjuist naar verwezen: u bent nu alles aan het 
prefinancieren. Daar staan leningen tegenover die uiteindelijk toch niet 
gratis zijn. Wat kost die vertraging nu eigenlijk, mijnheer de staatsse-
cretaris? Laat ik het anders stellen: wat heeft die vertraging ons tot 
hiertoe gekost? 
 
Daarnaast stel ik voor de zoveelste keer de volgende vraag: wanneer 
verwacht u de uitbetaling van de eerste schijf? 
 
Wat zijn de oorzaken? Er was de hele pensioenhervorming, u zei dat 
dit plan is ingediend en dat het in orde komt. Hoe is dat nu ondertussen 
geëvalueerd? Verwacht de Europese Commissie nog bijkomende za-
ken die in orde moeten worden gebracht? 
 
Wat is de stand van zaken met betrekking tot de volgende schijven? 
Wat is de invloed van dit alles op de volgende schijven? Wanneer 
denkt u dat de betalingsaanvraag voor de tweede en de derde schijf er 
komt? 
 

mais ce versement a encore été 
ajourné. La Commission euro-
péenne a suspendu le dossier. Il 
semble qu'il y ait toujours un nou-
veau grain de sable qui enraye le 
mécanisme et nous empêche 
d'avancer. Entre-temps, bon 
nombre d'autres pays européens 
ont déjà reçu non seulement une 
première, mais aussi une deu-
xième tranche.  
 
Que nous coûteront ce retard et le 
préfinancement? Quand la Com-
mission européenne nous versera-
t-elle la première tranche? Qu'at-
tend-elle encore de notre pays? 
Quelles seront les répercussions 
sur le paiement des tranches sui-
vantes? 
 

10.03  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Monsieur le secrétaire d'État, 

la saga du plan de relance n'en finit pas. On est presqu'à la fin de la 
législature. Il a fallu des mois d'attente et de reports. Vous aviez an-
noncé que vous introduiriez la demande de fonds en janvier 2023. Fi-
nalement, elle a été introduite seulement en septembre 2023. Deux 
mois plus tard, on nous a informés que le gouvernement avait reçu une 
lettre d'observations pour des informations complémentaires. Cette se-
maine, on apprend que la Commission a suspendu l'examen de la de-
mande pour les 847 millions d'euros. Un article de L'Echo donne la 
parole à votre cabinet qui indique: "Cette mise en pause a été décidée 
parce qu'il y avait toujours un point de blocage sur le dossier UBO." Or, 
on sait que la réforme des pensions est aussi au cœur du débat sur ce 
plan de relance, comme vous l'aviez vous-même signalé en octobre 
2023. De plus, le risque est très grand que la demande soit rabotée 
d'une pénalité dont on ne connaît pas exactement le montant. On parle 
de 20 à 300 millions d'euros. 
 
Monsieur le ministre, la mise en pause de la Commission européenne 
concerne-t-elle strictement le dossier UBO comme votre cabinet l'a 
laissé entendre à la presse? Qu'est-ce qui coince dans ce dossier 
UBO? Ou alors la réforme des pensions est-elle également mise en 
cause? 
 
Dans le cadre d'un avis négatif sur la réforme des pensions de Karine 
Lalieux, allez-vous économiser davantage sur nos pensions pour sa-
tisfaire la Commission européenne et assurer le versement complet 
des fonds européens, ou préférez-vous subir une pénalité? 
 
Quel est le montant moyen de la pénalité infligée par la Commission 
européenne au regard de ce qui se fait dans les autres pays en cas de 
non-respect de jalons? Avez-vous encore l'espoir de voir la couleur des 

10.03  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): Er komt maar geen einde 
aan de saga rond het relanceplan. 
De Europese Commissie heeft het 
onderzoek met betrekking tot de 
aanvraag tot betaling van 847 mil-
joen euro opgeschort wegens een 
blokkering in het UBO-dossier. Ook 
de pensioenhervorming staat cen-
traal in het debat over het relance-
plan. Bovendien is het risico groot 
dat België een boete van 20 à 
300 miljoen euro zal moeten beta-
len.  
 
Betreft die opschorting enkel het 
UBO-dossier? Waarop is dat dos-
sier vastgelopen? Doet ook de 
pensioenhervorming problemen rij-
zen? Zult u nog meer op onze pen-
sioenen beknibbelen om Europa 
tevreden te stellen of betaalt u lie-
ver een boete, indien de Europese 
Commissie een negatief advies 
zou geven over de pensioenher-
vorming? Hoeveel bedraagt die 
boete gemiddeld? Hoopt u om nog 
tijdens deze legislatuur de Euro-
pese fondsen te ontvangen? Deelt 
u de mening van de heer Magnette 
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fonds européens sous cette législature ou pensez-vous que c'est pour 
plus tard? 
 
J'ai une question subsidiaire, monsieur le secrétaire d'État. Qui a écrit 
ces mots dans un récent ouvrage: "Le plan de relance de l'Union euro-
péenne qui aurait dû encourager les administrations publiques à déve-
lopper leurs capacités de gestion interne des investissements d'avenir 
a largement bénéficié au business des consultants externes"? Est-ce 
que vous partagez cette dure sentence de Paul Magnette qui vise pro-
bablement les McKinsey boys de notre pays et des autres? 
 

wanneer hij zegt dat het relance-
plan veeleer de externe consul-
tants ten goede gekomen is dan de 
beheerscapaciteit van de over-
heidsadministraties ten gunste van 
toekomstige investeringen?   
 

10.04  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Messieurs les députés, je 

vous remercie pour vos questions auxquelles je vais essayer d’appor-
ter les réponses les plus complètes.  
 
Le premier point que je veux mettre en évidence, c’est que toutes vos 
questions ont trait aux aspects administratifs et de traitement des pro-
cessus de travail avec la Commission européenne. L’aspect le plus 
important du plan de relance, la raison pour laquelle nous nous 
sommes engagés dans ce processus, c’est ce qui suit: construire des 
projets, rénover des écoles, construire des infrastructures énergé-
tiques, faire des parcs, protéger la nature dans certains endroits en 
Wallonie et en Flandre, transformer le réseau de distribution d’eau, 
faire de grands investissements dans l’infrastructure de mobilité, 
qu’elle soit cyclable ou ferroviaire. Ces projets qui se matérialisent à 
travers plus de mille chantiers ouverts aux quatre coins du pays sont 
en pleine exécution dans le cadre de ce plan de relance. Ils vont, je le 
pense, modifier la vie des citoyens et faire en sorte que nous puissions 
collectivement nous engager dans une transition juste.  
 
C’est cela l’essence du plan de relance, lequel n’a pas fait l’objet de 
vos questions aujourd’hui. Pour le cas où vous vous le demandiez 
quand même parce que vous vous intéressez à ces projets qui chan-
gent la vie des citoyens, alors je vous le dis, il y a de gros enjeux, no-
tamment dans l’exécution, liés à des pénuries, à de l’inflation dans le 
secteur de la construction. Cependant, l’exécution se passe bien avec 
plus de 80 % des jalons d’exécution sur les chantiers qui sont réalisés 
ou en passe de l’être. Cela concentre énormément d’énergie 
d’hommes et de femmes en Belgique sur ces chantiers et dans nos 
administrations. Au cas où cela vous intéresserait, je me suis permis 
de commencer avec cette information qui est le cœur du réacteur du 
plan de relance. 
 
Pour ce qui est de la procédure administrative, qui est effectivement 
importante puisqu’elle est une condition et fait partie du processus 
même du plan de relance, je voudrais évoquer plusieurs éléments.  
 
Tout d’abord, sur la procédure en tant que telle, je vous confirme au-
jourd'hui qu’il n’y a pas d’opinion formelle de la Commission euro-
péenne sur notre demande de paiement, qui a été introduite fin sep-
tembre 2023.  
 
Monsieur Loones, il y a effectivement un arrêt du chronomètre. Comme 
le dit la Commission: "Stop the clock". Une fois que le chronomètre 
sera relancé, il restera un mois de procédure pour que nous recevions 
l’opinion formelle de la Commission. Ce n’est pas nous qui avons dé-
cidé proactivement d’appuyer sur ce bouton "Stop", c’est la Commis-
sion qui a décidé de le faire. Cette procédure n’est pas réservée  

10.04 Staatssecretaris Thomas 

Dermine: Uw vragen hebben be-
trekking op de administratieve as-
pecten en de processen voor het 
werk met de Europese Commissie. 
Het belangrijkste aspect van het re-
lanceplan is evenwel het opzetten 
van projecten voor een rechtvaar-
dige transitie: scholen renoveren, 
energie- en mobiliteitsinfrastruc-
tuur aanleggen, de natuur bescher-
men of het waterdistributienet om-
vormen. Vandaag zijn er meer dan 
1.000 bouwprojecten aan de gang 
die het leven van de burgers zullen 
veranderen. Ondanks de grote uit-
dagingen, met name tekorten en 
inflatie, werd of wordt meer dan 
80 % van de mijlpalen in het kader 
van de uitvoering gerealiseerd.  
 
De Commissie heeft beslist om de 
procedure on hold te zetten – door 
middel van het 'stop the clock'-me-
chanisme –, zoals ze dat ook voor 
andere lidstaten gedaan heeft. Zo-
dra de klok weer gestart wordt, zal 
de Commissie een maand de tijd 
hebben om ons haar formele ad-
vies over onze betalingsaanvraag 
te doen toekomen. 
 
Ze motiveert haar beslissing door 
te wijzen op de werkzaamheden 
met betrekking tot het verzamelen 
van gegevens over de uiteindelijke 
begunstigden (mijlpaal 209) en tot 
de procedures om dubbele Euro-
pese financiering te voorkomen 
(mijlpaal 210) die bijna afgerond 
zijn. 
 
Wat mijlpaal 209 betreft, heeft de 
Commissie de systemen van de fe-
derale entiteit en van de deelgebie-
den aan een audit onderworpen. 
Voor alle entiteiten van het land is 
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uniquement à la Belgique. Elle a été utilisée à plusieurs reprises pour 
d’autres États membres. 
 
Pourquoi la Commission européenne a-t-elle décidé d’appuyer sur ce 
bouton "Pause" dans son évaluation, et donc d’arrêter le délai de deux 
mois pour remettre l’évaluation? Elle se justifie par la finalisation des 
travaux concernant deux jalons: celui qui concerne la collecte de don-
nées sur les bénéficiaires de fonds (jalon 209) et celui sur les procé-
dures de prévention et de détection du double financement européen 
en Belgique (jalon 210). 
 
S'agissant du jalon 209, la Commission a audité les systèmes de col-
lecte de chaque entité du pays, aussi bien au niveau fédéral que dans 
les entités fédérées, et a transmis plusieurs questions. Une difficulté 
particulière, à laquelle toutes les entités du pays ont dû faire face, est 
la collecte des données UBO (Ultimate Beneficial Owners) qui se si-
tuent dans les pays étrangers. Cette difficulté est amplifiée lorsque la 
collecte se fait de façon ex post, c'est-à-dire après l’engagement juri-
dique et la réalisation de la commande, ce qui a parfois été le cas. Nos 
services au sein de l’administration ont dû démontrer à la Commission 
que nous avions entrepris toutes les démarches par rapport à ce défi. 
 
Concernant le jalon 210, qui est en cours d'évaluation par la Commis-
sion, relatif à la prévention de lutte contre un double financement, la 
procédure est délicate parce qu'elle nécessite des démarches croi-
sées, notamment entre nos Régions et, plus généralement, entre 
toutes les entités du pays. Il en découle une certaine gymnastique ad-
ministrative et la création de processus administratifs que nous 
sommes en train de développer et qui dépassent les fonds RRF (Re-
covery and Resilience Facility) de NextGenerationEU, mais qui impli-
quent d'autres fonds européens, par exemple les fonds structurels tels 
que le Fonds social européen (FSE) et le Fonds européen de dévelop-
pement régional (FEDER). Il s'agit notamment d'éviter qu'une entité 
publique ait pu bénéficier de fonds européens en Flandre pour une 
programmation du Fonds social européen et de fonds RRF dans une 
autre Région. Là encore, des outils de communication sont en train 
d'être développés entre entités, qui n'existaient pas avant le RRF. C'est 
une opération complexe, mais je pense que c'est absolument néces-
saire pour s'assurer d'un reporting aussi complet que possible et éviter 
toute possibilité de fraude dans l'octroi de ces fonds européens.  
 
Je tiens aussi à vous informer que, s'agissant de ces deux jalons tech-
niques mais importants (209 et 210), les dernières preuves et les der-
niers éléments justificatifs s'y rapportant ont été transmis pas plus tard 
qu'aujourd'hui à la Commission européenne et que, la semaine pro-
chaine, nous aurons une réunion technique avec les auditeurs de la 
Commission. Nous espérons qu'à l'issue de celle-ci, nous pourrons re-
lancer le chronomètre de la procédure. 
 
Quant aux pensions, je répèterai ce que la ministre des Pensions Ka-
rine Lalieux a déjà dit dans cette enceinte, à savoir que nous poursui-
vons nos échanges techniques avec la Commission sur une base qua-
siment quotidienne. Nos équipes travaillent ensemble sur des ques-
tions d'évaluation de paramètres. Je pense pouvoir vous annoncer que 
ces échanges devraient se clore dans les toutes prochaines semaines, 
de sorte que nous puissions attendre une opinion formelle de la Com-
mission, idéalement d'ici la fin du mois de mars. Cela dit, vous avez 
raison, monsieur Loones: l'expérience m'a appris qu'il ne fallait pas être 

er een probleem op het vlak van 
het verzamelen van gegevens over 
UBO's (ultimate beneficial owners) 
die zich in het buitenland bevinden, 
en dat probleem is nog groter wan-
neer die gegevens achteraf verza-
meld worden. We moesten bewij-
zen dat we alle nodige stappen ge-
zet hebben om dat probleem aan te 
pakken. 
 
Mijlpaal 210, de strijd tegen dub-
bele financiering, vereist de invoe-
ring van procedures die gekruist 
worden tussen de gewesten, en 
van administratieve processen om 
de controles van alle entiteiten in 
het land met elkaar te kruisen. 
Naast de RRF-fondsen betreft dit 
ook Europese structuurfondsen zo-
als het Europees Fonds voor regi-
onale ontwikkeling (EFRO). Er wor-
den communicatietools ontwikkeld 
om een volledige rapportage mo-
gelijk te maken. Die operatie is 
complex, maar wel nodig om het ri-
sico op fraude te beperken. 
 
Vandaag werden de laatste bewijs-
stukken voor mijlpalen 209 en 210 
aan de Europese Commissie be-
zorgd. Volgende week hebben we 
een technische vergadering met de 
auditeurs. Daarna hopen we de 
procedure weer te kunnen opstar-
ten. 
 
Wat de pensioenen betreft, zetten 
we de technische besprekingen 
met de Commissie voort om de pa-
rameters te evalueren. Die bespre-
kingen zouden de komende weken 
afgerond moeten worden en het 
advies van de Commissie zou eind 
maart bekend moeten zijn, maar uit 
ervaring weet ik dat ik niet te opti-
mistisch mag zijn. Al mijn diensten 
werken hieraan en we doen ons 
best om de Commissie alle trans-
parantie te bieden die ze nodig 
heeft om haar werk te doen. 
 
Wij hebben ons hervormingsvoor-
stel aan de Commissie bezorgd en 
die zal het beoordelen. We bespre-
ken de parameters. Dat zijn com-
plexe modellen om de impact van 
de pensioenhervorming tegen 
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trop optimiste s'agissant des dates de la Commission. Par conséquent, 
je n'engagerai pas la vie de ma famille sur la capacité des membres de 
la Commission à respecter cette échéance dans l'évaluation! En tout 
cas, sachez que tous mes services travaillent en ce sens et que nous 
nous efforçons d'apporter toute la transparence nécessaire à la Com-
mission pour qu'elle puisse remplir son travail. 
 
Sachez aussi, monsieur Van Hees, que nous avons transmis notre pro-
position de réforme à la Commission, qui fait ici même l'objet d'un tra-
vail parlementaire pour le moment et que nous ne sommes pas en train 
de négocier avec la Commission. La proposition de réforme est celle-
là et la Commission l'évaluera. Aujourd'hui, la discussion avec la Com-
mission n'est pas une dynamique de négociation, c'est une discussion 
sur l'évaluation, c'est-à-dire sur les paramètres à prendre en compte. 
Ce sont des modélisations dynamiques très complexes à horizon 2070 
pour évaluer l'impact de la réforme des pensions. Ce ne sont pas des 
discussions de négociation sur la nature de la réforme des pensions. 
Ces discussions ont été arrêtées par le gouvernement cet été et ne 
feront pas l'objet d'une révision, en tout cas pas sous ce gouverne-
ment. 
 
Entre-temps, comme M. Loones, le relevait justement, le dossier est 
revenu sur la table du gouvernement sans que cela soit lié à l'évalua-
tion en cours de la demande de paiement. L'adaptation la plus impor-
tante à noter dans ce dernier dossier au gouvernement a été l'introduc-
tion de la convergence pour la mesure de travail effectif. Il n'y a donc 
pas de rapport avec nos discussions avec la Commission européenne.  
 
Concernant l'opinion définitive que donnera la Commission euro-
péenne sur cette demande de paiement, je peux vous assurer que 
nous aurons tout fait entre-temps pour nous assurer qu'elle puisse en 
avoir compris le bien-fondé mais, effectivement, nous verrons ce 
qu'elle en dira. Dans tous les cas – et je tiens à rassurer les entités 
fédérées – le coût d'une suspension potentielle serait à charge de l'en-
tité compétente. Donc, en matière de pensions, ce serait l'État fédéral. 
Tout cela a été prévu dans un accord de coopération du 19 décembre 
2022.  
 
Enfin, en réponse à la question spécifique de M. Van Lommel, l'infor-
mation issue du rapport d'audit de la Cour des comptes européenne 
selon laquelle la Belgique pourrait perdre des fonds européens ne con-
cerne pas la Facilité pour la Reprise et la Résilience mais bien d'autres 
programmes européens. Elle n'est donc pas pertinente par rapport à 
ces discussions sur la FRR; elle concerne d'autres types de fonds eu-
ropéens qui ne sont pas du ressort de ma compétence. 
 
Plusieurs des questions, notamment de MM. Loones et Van Hees, por-
taient sur ce qui vient après cette demande de paiement. 
 
Nous avons convenu, dans le plan révisé, d'un nouveau calendrier de 
paiement avec la Commission européenne qui prévoit déjà une se-
conde demande de paiement en juin 2024. Nos interactions quasi quo-
tidiennes avec la Commission européenne portent sur cette demande 
de paiement aussi mais nous avons déjà commencé à travailler sur la 
seconde demande qui doit être introduite en juin. Pour la suite, nous 
prévoyons une demande de paiement à peu près tous les six mois jus-
qu'en 2026. 
 

2070 te evalueren. Het betreft geen 
onderhandelingen over de aard 
van de pensioenhervorming. Die 
wordt niet herzien, althans niet tij-
dens deze regeerperiode. 
 
Ondertussen heeft de regering het 
dossier teruggekregen, maar dat 
staat los van de beoordeling van de 
betalingsaanvraag. De belangrijk-
ste aanpassing betrof de invoering 
van convergentie bij de maatregel 
betreffende de effectieve tewerk-
stelling, maar dat stond volledig los 
van onze gesprekken met de Euro-
pese Commissie. 
 
Wij hebben alles in het werk ge-
steld om ervoor te zorgen dat de 
Commissie inziet dat deze beta-
lingsaanvraag gegrond is. Hoe dan 
ook zouden de kosten van een mo-
gelijke opschorting voor rekening 
komen van de bevoegde entiteit, 
namelijk de federale Staat. Dat is 
vastgelegd in het samenwerkings-
akkoord van 19 december 2022. 
 
De passage uit het auditverslag 
van de Europese Rekenkamer 
waarin gesteld wordt dat België Eu-
ropese fondsen zou kunnen verlie-
zen, heeft geen betrekking op de 
herstel- en veerkrachtfaciliteit, 
maar op andere Europese fondsen 
waarvoor ik niet bevoegd ben.  
 
Er werd mij gevraagd wat er na 
deze betalingsaanvraag gebeurt. 
In het herziene plan zijn we een 
nieuw tijdschema voor de betalin-
gen overeengekomen met de 
Commissie en dat voorziet in een 
tweede betalingsaanvraag in juni.  
 
Onze gesprekken met de Commis-
sie hebben betrekking op de eerste 
betalingsaanvraag, maar ondertus-
sen bereiden we al die tweede aan-
vraag voor. Daarna zijn we van 
plan om tot 2026 elk semester een 
betalingsaanvraag in te dienen. 
 
Dat we met betrekking tot de eerste 
aanvraag de pauzeknop ingedrukt 
hebben betekent niet dat de vol-
gende aanvragen, met name de 
tweede, die in juni ingediend zal 
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Le fait que nous soyons en pause par rapport à la première demande 
de paiement n'induit pas de délai pour les suivantes. À supposer que 
l'on doive attendre trois mois pour cette première demande de paie-
ment, cela ne retardera pas le calendrier pour la deuxième demande 
de paiement qui serait introduite en juin. 
 
Monsieur Loones, sur l'état des lieux européen, nos chiffres sont les 
mêmes: aujourd'hui, sept États membres, dont nos voisins des Pays-
Bas, n'ont pas eu leur première demande de paiement; onze États 
membres ont reçu un seul déboursement. Cela signifie que sur l'en-
semble des États membres, la majorité (11+7) a reçu 0 ou 1. La Bel-
gique a aujourd'hui un retard qu'elle s'efforce de rattraper. Elle fait par-
tie du tiers ou du quart qui n'a pas reçu sa demande de paiement, mais 
le retard n'est pas énorme puisque la majorité a reçu soit 0 soit 1 dé-
boursement. Il suffirait d'avoir cette première tranche complète ou pas 
pour rattraper le peloton des pays européens. D'autres pays que la 
Belgique ont eu des paiements incomplets parce que certains jalons 
n'avaient pas été exécutés. 
 

worden, vertraging zullen oplopen. 
 
Mijnheer Loones, over de Euro-
pese situatie zijn we het eens:  
vandaag hebben zeven lidstaten, 
waaronder Nederland, hun eerste 
betalingsaanvraag niet ontvangen; 
elf lidstaten hebben één enkele uit-
betaling ontvangen.  
 
België tracht de achterstand in te 
halen, die niet enorm is, aangezien 
de meerderheid 0 of 1 uitbetaling 
ontvangen heeft. Deze eerste schijf 
zou volstaan om het Europese pe-
loton in te halen. 
 
Andere landen dan België werden 
onvolledig uitbetaald omdat ze be-
paalde mijlpalen niet gehaald had-
den. 
 

10.05  Sander Loones (N-VA): Mijnheer de staatssecretaris, ik dank 

u voor uw antwoord. U hebt gelijk wanneer u zegt dat onze vragen 
vooral gaan over de uitbetaling en de opvolging van het project. Ik wil 
heel graag nog een vergadering met u hebben over de stand van zaken 
en de inhoud van het project. Ik vraag niet liever. Ik heb ondertussen 
al tien keer gevraagd dat u naar deze commissie zou komen met een 
mooie presentatie om te tonen hoe het allemaal zit. Ik heb ooit in deze 
commissie durven zeggen dat dit wel met wat toeters en bellen mocht 
worden gedaan en sindsdien wordt mij door de PS verweten dat ik al-
leen maar show wil verkopen. 
 
Mijn punt blijft echter wel. Hang er maar wat toeters en bellen aan, 
presenteer dat in dit Parlement, kom met een mooi verhaal over hoe 
het er allemaal mee staat in plaats van alleen de website te vermelden. 
Dat zou niet alleen goed zijn voor uw campagne, maar ook voor het 
Parlement en voor de transparantie, om te zien hoever we staan met 
de projecten en wat het volgende is. Bij deze dus een oproep om dat 
aanbod proactief te doen en die presentatie te geven die we nog steeds 
niet hebben gekregen, maar het is natuurlijk aan de commissie om 
haar werkzaamheden te regelen. 
 
Wat betreft het thema van de dag, het administratief proces, zegt u 
terecht dat er geen formele beslissingen zijn van de Europese Com-
missie. Niemand beweert dat die er wel zijn. Het zal maar beslist zijn 
wanneer het beslist is, maar dat betekent niet dat er geen formele com-
municaties zijn van de Europese Commissie. Er zijn er geweest eind 
oktober en in november, waar een aantal kritische vragen werd gesteld 
over de verschillende punten die u hebt aangehaald, zoals de audit 
inzake de financiering van de pensioenen. 
 
Ik begrijp niet waarom u niet simpelweg antwoordt dat u die brieven 
aan het Parlement zult bezorgen. Ik wil u dus bij deze nogmaals op-
roepen om minstens die brieven openbaar te maken, zodat iedereen 
ze kan lezen en de techniciteit kan inschatten. Het lijkt mij toch niet zo 
moeilijk om dat te doen. 
 

10.05  Sander Loones (N-VA): Je 

continue à insister pour que le se-
crétaire d'État fasse – enfin! – une 
présentation devant notre commis-
sion concernant l'état d'avance-
ment des projets et la suite du pro-
gramme. Ce serait là une vraie 
preuve de transparence. 
 
Il est exact que la Commission eu-
ropéenne n'a pris aucune décision 
concernant ce dossier. Cependant, 
fin octobre et début novembre 
2023, plusieurs communications 
formelles comportant des ques-
tions critiques ont été adressées à 
notre pays. J'appelle le secrétaire 
d'État à rendre publics ces cour-
riers. S'il se concerte quasi quoti-
diennement avec la Commission 
européenne à propos des pen-
sions, cela ne peut que signifier 
que de très nombreuses explica-
tions doivent être fournies. 
 
Dans son courrier d'octobre 2023 – 
que j'ai bel et bien pu consulter – la 
Commission exprime des doutes 
quant à la possibilité de renforcer la 
pérennité sociale financière de nos 
pensions. Certains éléments en-
traîneront même plutôt une aug-
mentation des dépenses en ma-
tière de pensions. La Commission 
insiste également pour obtenir des 
explications quant à la méthode 
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Ten tweede, u gaf de jalons over de audit, de financiering en de pensi-
oenen. U hebt de timing gegeven waarbinnen u verwacht of hoopt dat 
de Commissie daarmee aan de slag gaat. We zullen zien hoe snel de 
Commissie werkt. Wat de pensioenen betreft, schrok ik toen u zei dat 
u daarover zowat elke dag overlegt met de Europese Commissie. Dat 
zou kunnen betekenen dat u boven op uw dossiers zit, maar ik  
interpreteer het eerder zo dat er wel heel veel vragen zijn van de Eu-
ropese Commissie en dat er heel veel toelichting moet worden gege-
ven. Dat bevestigt voor mij dan eerder dat het rekenwerk van de fede-
rale regering inzake het pensioenakkoord dat in juni werd afgesloten 
wel preciezer had kunnen zijn. Als het preciezer was geweest, had u 
nu misschien niet elke dag moeten overleggen met de Europese Com-
missie. 
 
De brief van oktober, die ik wel te pakken gekregen heb, was daarover 
wel zeer duidelijk: de Europese Commissie betwijfelt of de financiële 
sociale houdbaarheid wel versterkt wordt. Het zal eerder leiden tot een 
increase in pension expenditure. Er is absence of clear evidence dat 
het een impact zou hebben op de arbeidsmarkt. 
 
De Commissie stelt straffe vragen. Explain the methodology. Zelfs de 
regeringsmethodologie inzake de pensioenhervorming werd niet ge-
volgd. Maak die documenten alstublieft publiek, zodat iedereen in het 
Parlement er op verantwoordelijke wijze mee kan omgaan. 
 
Ik wil nog twee punten aanhalen. Ten eerste, de volgende betalings-
aanvragen. Ik wil u gewoon niet verkeerd verstaan. U hebt gezegd dat 
de pauzeknop geen impact heeft op het indienen van de volgende be-
talingsaanvragen. Zo heb ik het toch verstaan. Ik heb niet gehoord dat 
de pauzeknop geen impact heeft op de uitbetaling van de volgende 
betalingsaanvragen. Dit is informatie die ik toch graag wil krijgen. Stel, 
theoretisch, dat de eerste betalingsaanvraag in het luchtledige blijft 
hangen, en u dient in juni een tweede aanvraag in. Kunnen wij dan de 
uitbetaling van de tweede schijf krijgen zonder dat er al finaal over de 
eerste schijf beslist is? Begrijpt u mijn vraag? Het gaat niet alleen om 
het indienen van aanvragen. Stel dat de pensioenhervorming en die 
audit miserie blijven opleveren, kunnen wij dan toch onze centen van 
de volgende schijven krijgen? Ik weet het antwoord niet, het is een op-
rechte vraag. 
 
Ik sluit mijn vragen af met een algemene notie. Waarom vindt mijn partij 
dit allemaal zo belangrijk? Dat is omdat uw dossier een testcase is voor 
wat ons te wachten staat wanneer Europa onze nationale begrotingen 
beoordeelt. Wij weten dat de begrotingsnormen hervormd zullen wor-
den. Landen die hervormen, zullen meer flexibiliteit krijgen op het vlak 
van begroting. Hun begroting zal wat milder bekeken worden. 
 
Dit is precies de logica die ook in uw dossier zit: om centen te krijgen, 
moet men hervormen. Als men hervormt, wordt men daarvoor beloond 
door Europa. Dat is de reden waarom wij erbovenop zitten. Als dit faalt, 
geven wij een gigantisch slecht signaal aan de Europese Commissie,  
namelijk dat het Belgische woord niets waard is. Wij beloven immers 
een aantal hervormingen, maar er komt uiteindelijk niets van. 
 
Het gaat nu om een investeringspakket dat bijzonder groot is, namelijk 
4,5 miljard euro. In de totaliteit van de begroting, die 70 miljard is voor 
entiteit 1, is dat niet echt relatief te noemen, maar toch bijna. Als wij 

adoptée. 
 
La pause n'a apparemment pas 
d'impact sur l'introduction des de-
mandes de paiement ultérieures, 
mais cela signifie-t-il également 
qu'il n'y a pas d'impact sur le verse-
ment des demandes de paiement 
ultérieures? 
 
Ce dossier est un test pour ce qui 
nous attend lorsque l'Europe révi-
sera nos budgets nationaux. En ef-
fet, les normes budgétaires euro-
péennes seront réformées. Les 
pays qui procéderont à des ré-
formes bénéficieront d'une plus 
grande flexibilité budgétaire. Si ce 
dossier échoue, la Belgique en-
verra un très mauvais signal à la 
Commission européenne en an-
nonçant une série de réformes 
mais en ne les mettant finalement 
pas en œuvre. 
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hierin falen, riskeert de kostprijs rond de grote beoordeling, de beoor-
deling van de begroting, bijna desastreus te zijn.  
 
Kunt u nog preciseren, als dat mag van de voorzitter, of het niet alleen 
een impact heeft op de betalingsaanvragen maar ook op het verkrijgen 
van betalingen van volgende schijven?  
 

10.06  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer de staatssecretaris, u zei 

dat veel projecten het leven van onze burgers zullen veranderen en dat 
er daarover geen vragen worden gesteld. Het probleem is natuurlijk dat 
u zegt dat die projecten lopen, dat die worden geprefinancierd, terwijl 
er het verhaal is van het geld dat achterblijft. Daar zit momenteel het 
probleem.  
 
Ik begrijp dat u de timing van de Europese Commissie niet helemaal in 
de hand hebt, dat u ze niet sneller kan doen bewegen en dat u daarvan 
afhankelijk bent. Ik wil het echter allemaal nog wel zien. Momenteel 
wordt alles door ons geprefinancierd. We spreken nu al heel lang over 
die eerste schijf, over wanneer die er gaat komen. Hoe langer dat alle-
maal duurt, hoe meer geld het ons kost. Geld is niet gratis, het moet 
geleend worden.  
 
U zegt dat 11 landen die eerste schijf al hebben gekregen, dat het al-
lemaal niet onoverkomelijk is. Eén ding moeten wij echter heel goed 
beseffen: wij zijn de laatste maanden van deze legislatuur ingegaan. 
Daarna gaat u in lopende zaken. Ik maak mij heel veel zorgen over 
alles wat er daarna zal komen. Het verhaal stopt immers niet na deze 
eerste schijf, na die eerste aanvraag. Daarna moet er nog heel wat 
gebeuren om dat geld te bekomen. In Vlaanderen spreekt men in de 
volksmond over de processie van Echternach. Ik ben heel bezorgd 
over al wat er nog gaat moeten komen in heel dit dossier.  
 

10.06  Reccino Van Lommel 

(VB): Certes, le préfinancement 
des projets est à présent assuré, 
mais plus l'argent européen tar-
dera à venir, plus cela nous coû-
tera cher. Dans quelques mois, la 
législature touchera à son terme. 
Après, le gouvernement sera en af-
faires courantes, mais ce proces-
sus ne s'arrête pas après la pre-
mière demande de paiement. En-
suite, de nombreuses étapes de-
vront encore être franchies pour 
que l'argent soit effectivement 
versé. 
 

10.07  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Monsieur le secrétaire d'État, 

merci pour vos réponses. Nous avons quand même un sérieux souci 
dans la façon dont les choses sont faites. Nous arrivons à la fin de la 
législature. Nous n’avons toujours pas la première tranche. De nom-
breuses autres doivent suivre. 
 
Le problème se situe soit au niveau de la Belgique et de votre gouver-
nement, soit au niveau européen, soit – probablement – aux deux ni-
veaux. Je pense que les torts sont partagés. Mais en tout cas, si cela 
augure de la façon dont la Commission européenne va gérer les nou-
velles règles budgétaires européennes, avec effectivement des ré-
formes structurelles à juger également, c’est vraiment problématique. 
 
Vous avez quand même confirmé qu’il n’y a pas que UBO. Il y a quand 
même aussi le dossier des pensions qui n’est toujours pas réglé avec 
la Commission européenne.  
 
Vous n’avez pas vraiment répondu à la question du montant des péna-
lités. 
 
Quant aux effets du plan, vous nous avez reproché de ne pas en avoir 
évoqué les effets. Mais je vous avais lancé une petite citation du der-
nier ouvrage de Paul Magnette, qui justement parle des effets du plan, 
et qui dit: "Le plan de relance de l’Union européenne, qui aurait dû en-
courager les administrations publiques à développer leurs capacités, a 
largement bénéficié au business des consultants externes."  

10.07  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): We naderen het einde van 
de legislatuur en we hebben de 
eerste schijf nog steeds niet ont-
vangen.  
 
Zowel uw regering als het Euro-
pese niveau treft schuld. Indien dat 
de voorbode is van de manier 
waarop de Europese Commissie 
met de nieuwe begrotingsregels 
zal omspringen, zitten we met een 
probleem.  
 
U hebt bevestigd dat de Europese 
Commissie nog steeds niet van 
oordeel is dat ons pensioendossier 
in kalk en cement is. De vraag over 
de boetes hebt u niet echt beant-
woord.  
 
Paul Magnette zegt in zijn boek dat 
het relanceplan van de Europese 
Unie, dat de overheidsadministra-
ties ertoe had moeten aanmoedi-
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C’est votre président de parti qui explique cela. Je ne sais pas com-
ment vous le prenez, dans le cadre belge, mais je pense que cela mé-
rite quand même réflexion. Je me permettrai de revenir sur le sujet 
avec une autre question – à moins que vous ne souhaitiez répondre 
maintenant.  
 

gen om hun capaciteit uit te bou-
wen, vooral de business van de ex-
terne consultants geen windeieren 
gelegd heeft. Dat stemt tot naden-
ken.  
 

10.08  Thomas Dermine, secrétaire d'État: Monsieur le président, 

j’apporterai juste deux petits commentaires. 
 
Ik zal eerst nog iets zeggen over de eerste betalingsschijf. Zolang wij 
geen antwoord hebben over de eerste betalingsschijf, kunnen we de 
aanvraag voor de tweede schijf niet indienen. We moeten tegen 
eind juni een antwoord krijgen over de eerste schijf, want anders kun-
nen we de tweede aanvraag niet indienen. We kunnen de tweede aan-
vraag wel indienen als we voor 30 juni een antwoord krijgen, zelfs als 
we nog geen 100 % van de eerste schijf zouden krijgen. 
 

10.08  Thomas Dermine, secré-

taire d'État: Tant que nous n'avons 
pas reçu de réponse sur la pre-
mière tranche, nous ne pourrons 
pas soumettre la demande pour la 
deuxième tranche. Nous devrions 
recevoir cette réponse au plus tard 
à la fin du mois de juin. Dans ce 
cas, nous pourrons déjà introduire 
la deuxième demande, même si 
nous ne recevons pas l'intégralité 
de la première tranche.  
 

Vous avez cité un livre mais je ne l'ai pas encore lu. Je pense que 
plusieurs questions écrites ont été introduites par différents groupes de 
l'opposition pour lesquelles nous avons dû communiquer les presta-
taires externes (cabinets techniques, cabinets d'avocats, comptables). 
Ces questions sont tout à fait valides et nous y avons répondu. Je ne 
voudrais pas que vous fassiez des sous-entendus sur ce sujet. Si vous 
avez des questions concernant des prestataires externes qui ont été 
engagés dans le cadre du Plan de relance, n'hésitez pas et nous vous 
répondrons avec la diligence la plus parfaite sur qui a été engagé et 
pour quel montant. Je ne voudrais pas que vous laissiez croire des 
choses. 
 
Au niveau belge, singulièrement au niveau fédéral, nous avons essayé 
de faire un maximum in house en travaillant avec les compétences qui 
existent et qui, le cas échéant, ont été renforcées au sein de nos ad-
ministrations. Je ne voudrais pas que vous laissiez sous-entendre quoi 
que ce soit d'autre. 
 
Pour le reste, je lirai l'extrait et j'en discuterai avec cette personne qui 
habite la même ville que moi. 
 

U hebt uit een boek geciteerd, 
maar ik heb dat nog niet gelezen. 
We hebben de vragen van de op-
positie over de externe dienstverle-
ners die in het kader van het her-
stelplan aangeworven werden altijd 
beantwoord. Ik wil niet dat u ter 
zake dingen insinueert. Als u vra-
gen stelt, zullen we die met be-
kwame spoed beantwoorden, zo-
als we steeds hebben gedaan. Op 
federaal niveau hebben we gepro-
beerd zoveel mogelijk inhouse te 
doen, met de competenties die in 
onze administraties aanwezig zijn 
en er versterkt werden. 
 
 

De voorzitter: Vraagt iemand het woord voor een laatste repliek? (Nee) 
 
Dan kunnen we hier de vragensessie afsluiten. Hartelijk dank, mijnheer de staatssecretaris en beste colle-
ga's. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 16.34 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 16 h 34. 
 
  
  

 


